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ПОЛОЖИТЕЛЬ-
НЫЕ РЕШЕНИЯ 
ПО СОГЛА-

СОВАНИЮ НОВОЙ 
КОНЦЕПЦИИ ВЗАИ-
МОДЕЙСТВИЯ ЖЕ-
ЛЕЗНОДОРОЖНЫХ 
АДМИНИСТРАЦИЙ 
СТРАН ШОС ЕЩЕ РАЗ 
ДОКАЗЫВАЮТ ЕДИН-
СТВО ВЗГЛЯДОВ, 
ПОДХОДОВ. ВСТРЕЧА 
И ПРЕДСТОЯЩИЙ 
СОВЕТ ГЛАВ ПРА-
ВИТЕЛЬСТВ ПРИ-
ДАДУТ ДОПОЛНИ-
ТЕЛЬНЫЙ ИМПУЛЬС 
ДЛЯ УГЛУБЛЕНИЯ 
ЭКОНОМИЧЕСКИХ И 
ВЗАИМОВЫГОДНЫХ 
ОТНОШЕНИЙ

НОВОСТИ

Берик КАМАЛИЕВ,
ВИЦЕ-МИНИСТР ИНДУСТРИИ 
И ИНФРАСТРУКТУРНОГО 
РАЗВИТИЯ РК:

ЦИТАТА ДНЯ ӘРІПТЕСТІК

АҚПАРАТ

млн
тонн16

ЦИФРА НОМЕРА

ГРУЗОВ БУДЕТ ПЕРЕВЕЗЕНО 
ПО ИТОГАМ ГОДА ЖЕЛЕЗНО-
ДОРОЖНЫМ ТРАНСПОРТОМ 
МЕЖДУ РК И КНР

С начала текущего года факти-
ческая доля местного содержания 
в закупках АО «НК «ҚТЖ» достигла 
75% при плане 70%. За этот период 
компания заключила долгосроч-
ные договора на сумму 62 милли-
арда тенге. 

– Общий объем закупок на 2019 год 
по группе компаний ҚТЖ составил             
1 триллион 370 миллиардов тенге, 
из них товаров – на 443 миллиарда 
тенге, работ  – на 186 миллиардов, 
услуг – на 741 миллиард тенге, – со-
общил заместитель председателя 
правления по обеспечению АО «НК 
«ҚТЖ» Айдын Оразханов.

При непосредственной поддержке 
ҚТЖ в стране создана отрасль круп-
ного железнодорожного машино-
строения в железнодорожной сфере. 
Отечественные предприятия прошли 
этап становления и обеспечены дол-
госрочными заказами со стороны 
дочерних организаций ҚТЖ.

За последние 5 лет в АО «КТЖ – 
Грузовые перевозки» поставлено от 
ТОО «Локомотив құрастыру зауыты» 
35 грузовых и 18 пассажирских теп-
ловозов  на общую сумму более 96,5 
миллиарда тенге.  А также  25 грузо-
вых и 19 пассажирских электровозов 
(на сумму  62,8 миллиарда тенге) от  
ТОО «Электровоз құрастыру зауыты».

Заводом «ЗИКСТО» обеспечена 
поставка в АО «Қазтеміртранс» и АО 
«KTZ Express» 479 грузовых полува-
гонов и 381 платформы на сумму 
более 13 миллиардов  тенге. За этот 
период компанией «Ремонт путевой 
техники» поставлено 8 единиц сне-
гоуборочной техники.

– В период 2020-2022 годов компа-
нией запланировано приобретение у 
отечественных товаропроизводите-
лей 391 локомотива и 300 вагонов на 
общую сумму более 531 миллиарда 
тенге, – отметил Айдын Оразханов.

Активно осваивается продукция 
созданного совместно с ҚТЖ Актю-
бинского рельсобалочного завода – 
за период действия долгосрочного 
договора уже поставлено 303 тысячи 
тонн современных термоупрочнен-
ных рельсов.

– До 2022 года ожидаем еще 336 ты-
сяч тонн рельсов, общая сумма контрак-
та – 198 миллиардов тенге, – добавил 
заместитель председателя правления 
по обеспечению АО «НК «ҚТЖ».

Общая сумма долгосрочных дого-
воров компании с отечественным 
заводом «Проммашкомплект», где 
приобретается стрелочная продукция 
и цельнокатанные колеса, превышает 
103 миллиарда тенге.

И это далеко не весь список маши-
ностроительных предприятий Ка-
захстана, с которыми сотрудничает 
группа компаний ҚТЖ. Сумма дей-
ствующих долгосрочных договоров с 
отечественными товаропроизводите-
лями превышает 1,5 триллиона тенге. 

– Мы открыты к долгосрочному 
сотрудничеству с казахстанскими 
машиностроительными  предприя-
тиями в рамках программы по им-
портозамещению фонда «Самрук-
Қазына». Все заинтересованные 
производители могут посетить наш 
локальный проектный офис в адми-
нистративном здании ҚТЖ в столице, 
где еженедельно проходят заседания 
по обсуждению вопросов увеличения  
местного содержания и создания в 
стране новых производств, – заклю-
чил Айдын Оразханов.

Роман ЛЮБИМОВ

РАСТЕТ ПРОЦЕНТ 
ЛОКАЛИЗАЦИИ

В настоящее время ведутся работы по возведению допол-
нительного терминала.  

– Будет построен крытый отапливаемый переход с установ-
кой эскалаторов и лифтов для свободного передвижения на 
второй-пятый пути. Создаются условия для безбарьерного 
доступа лиц с ограниченными возможностями. Для комфорт-
ного нахождения пассажиров на платформах планируется 
установить навесы, – сообщил руководитель ТОО «КамСтрой» 
Азамат Кажин. 

После реконструкции площадь вокзала расширится на 
1600 квадратных метров и составит 3900, что увеличит его 
пропускную способность с 4 до 7 тысяч пассажиров в сутки, 
а количество посадочных мест увеличится с 417 до 670. 

В настоящее время строители капитально отремонтировали 
старое здание вокзала. В помещении подключают электрон-
ные информационные табло, идет проверка функциони-
рования систем подогрева полов и терморегулирования. 
Здесь находятся кассы, пункты досмотра багажа, два зала 
ожидания. Появились комнаты для людей с ограниченными 
возможностями, матери и ребенка.

Строительство нового крыла вокзала идет по графику. 
Возведен каркас, внутри проводятся отделочные работы, 
установка лифта и эскалаторов. Началась облицовка фасада.

– Для монтажа конкорсного перехода, который ведет 
на платформы, заключены все необходимые договора. 
Эту часть строительства планируем завершить в начале 
октября, – рассказывает генеральный директор филиала 
АО «НК «ҚТЖ» – «Дирекция по реализации крупных 
проектов» Еркин Мейрбеков.

Через три  месяца в новом крыле железнодорожного 
вокзала появятся  дополнительные кассы и просторные 
залы ожидания, фуд-корты, также установят подъемники 
для инвалидов. На третьем этаже – гостиница для гостей 
города и зимний сад, который сотрудники вокзала решили 
создать своими руками. Рядом с ним – комната для совер-
шения намаза. 

В период ремонта жителям и гостям города приходилось 
ожидать прибытие поездов на автовокзале в небольшом по-
мещении. В настоящее время эта проблема решена. 

Напомним, такой масштабной реконструкции вокзала 
никогда не было. Главной задачей для строителей было со-
хранить исторический облик здания и в то же время сделать 
его соответствующим современным нормам и требованиям. 

Фото автора

МЕСТО ВСТРЕЧИ – ВОКЗАЛ

ВИЗИТНАЯ КАРТОЧКА ГОРОДА 
В Караганде открыли первую часть железнодорожного вокзала после 
реконструкции. В здании в соответствии со стандартами размещены два 
зала ожидания,  билетные кассы, пункты досмотра багажа. После  рекон-
струкции пропускная способность увеличится в 2,5 раза.

Светлана МОГАЙ, 
Караганда

Бас инженер – өндірістің 
негізгі қозғаушы күші болып 
табылады. Сондықтан оларға 
қойылар талап пен жауап-
кершілік жоғары. Бұл әсіресе, 
Қазақстан темір жолы сын-
ды сан тармақты өндірістік 
салада өте маңызды фактор. 
Жуырда Ақтөбе қаласында Ба-
тыс өңіріндегі Ақтөбе, Атырау, 
Орал, Маңғыстау жүк тасымалы 
бөлімшелерінің бас инженерлері 
аттестациядан өтіп, білім-білік-
терін байқатты. 

Бас инженерлерді  аттес-
тациялаудағы мақсат – бұл 
л а у а з ы м д ы қ  қ ы з м е т т е г і 
мамандардың кәсіби біліктілігі 
мен білім деңгейін анықтау 
және де лауазымдық міндетіне 
қаншалықты сәйкес келетінін 
анықтау болды, яғни өндіріске жа-
уапты тұлғаларға тағы бір сынақ 
деген сөз.   

Аттестациялау бірнеше кезеңді 
қамтыды. Бас инженерлер бірін-
ші кезекте  арнайы көшпелі 
комиссия мүшелерімен ауыз-
ша әңгімелесуден өтіп, жазба-
ша тест тапсырды. Бірнеше күн 
бойы «ҚТЖ-Жүк тасымалы» 
АҚ-на қарасты филиалдардың, 
станциялардың бас инженер-
лері, сонымен қатар вагон және 
локомотив пайдалану деполары 
бастықтарының орынбасарла-
ры өз тәжірибелері мен  білім-
дерін ортаға салып, өздерін жан-
жақты таныстыруы шарт еді. 
Себебі, аттестацияның нәтижесі 
әрбір қызметкердің біліктілігін 
арттыруды ескере отырып, оның 
құзыреттілігін дамытуға жеке 
жоспар құруға, семинар, тренинг-
терге қатысуға, тағылымдамадан 
өтіп, кеңес алуға негіз болмақ.  

Бұған дейін бас инженерлерді 
аттестациялау Нұр-Сұлтан және 
Алматы қалаларында өтсе, жақын 
күндері Павлодар, Шымкент 
қалаларында өтеді деп  жоспар-
ланып отырған көрінеді.  Сайып 
келгенде, күтілетін нәтиже – 
өндірістегі шешуші тұлғалар бо-
лып табылатын бас инженерлер 
жауаптылығы мен имиджін артты-
ру арқылы  саланың техникалық  
дамуына жағдай жасау екені анық.

Нұрбек БЕКЕН

БАС ИНЖЕНЕРЛЕР 
БІЛІКТІЛІГІН БАЙҚАТТЫ   

ТРАНСЕВРАЗИЙСКОЕ ПАРТНЕРСТВО

Мероприятие стало востребованной пло-
щадкой для дискуссии по широкому спектру 
вопросов в области международных перево-
зок и логистики, привлечения транзитных и 
внешнеторговых грузов на Транссибирский 
маршрут и развития экономических отноше-

ний между странами Азии и Европы. 
Участниками ежегодного заседания, кото-

рое впервые проводится в Казахстане, стали 
представители государственных органов, 
железнодорожной отрасли, судоходных  и 
экспедиторских компаний, морских портов, 
бизнес-сообщества из Японии, Южной Кореи, 
Китая, стран СНГ и Европы.

Вчера в Нур-Султане открылось XXVIII пленарное засе-
дание Координационного совета по Транссибирским                       
перевозкам (КСТП), собравшее в столице Казахстана 250 
делегатов из 30 стран. 

В своем приветственном слове вице-ми-
нистр индустрии и инфраструктурного разви-
тия  Берик Камалиев отметил, что Казахстан 
в силу своего геополитического положения 
обладает высоким транзитным потенциалом, 
и министерство со своей стороны будет ока-
зывать содействие снятию барьеров в осу-
ществлении перевозок в межгосударственном 
сообщении.

Председатель правления  АО «НК «Қазақстан 
темір жолы» Сауат Мынбаев подчеркнул не-
обходимость дальнейшего развития взаимо-
выгодного сотрудничества по наращиванию 
транзитных перевозок на маршруте Китай 
– Европа – Китай.

(Окончание на 3 стр.)

Любовь РОВБА

СОТРУДНИЧЕСТВО

Шараның күн тәртібі бекітілген соң ұйымға 
мүше-елдердің Теміржол әкімшіліктерінің 
өзара іс-қимыл Тұжырымдамасы жобасын 
талқылау басталды. Қазақстан, Қытай, Ре-
сей, Қырғызстан және Тәжікстан темір жол-
дарынан келген сарапшылар екі күн бойы 
талдау-талқылау жұмыстарын жүргізді. Со-
нымен қатар Екінші кездесудегі жұмыс тобы 
туралы Ереже тармақтары мен тармақшалары 
қайта қаралып, өзгерістер мен толықтырулар 
бойынша тараптар өзара келісімге келді.  Бұл 
ереже 8 тармақтан тұрады. Соның ішінде 

Жұмыс тобының міндеттері мен функцияла-
ры туралы тармақта көрсетілген міндеттер 
Тұжырымдамада анықталған бағыттар арқылы 
таралып отыр. Сарапшылардың айтуынша, 
тұжырымдама мақсаты – ынтымақтастықты 
дамыту, осы елдер арасындағы транзиттік 
әлеуетті анағұрлым тиімді дамыту. Осы жол-
да кедергілерді жою, теміржолдағы кеден-
дік қызметтер арасындағы өзара іс-қимыл, 
техникалық реттеуді жетілдірудің бәрі де осы 
транзит әлеуетін көтерумен байланысты. Со-
нымен қатар олар теміржолдардың бәсекеге 
қабілеттілігін арттыру бойынша ұсыныстарды 
да қарастырады. Сондай-ақ қолданыстағы ере-

желер мен рәсімдерді талдауға бағытталған 
ғылыми-зерттеу шараларын ұйымдастыру 
бойынша және жан-жақты жүк және жолаушы-
лар тасымалын тиімді құру жөнінен ұсыныстар 
дайындайды. Тараптар темір жолды дамыту са-
ласында қабылданған шаралар туралы ақпарат 
алмасып отырады. Темір жол жүйелерін дамыту 
жағынан бағдарламалық құжаттар мен өзге 
де құжаттарды жасау туралы ұсыныстарды 
қарастырады. Жұмыс тобының құрамына темір 
жол қызметіне жауапты уәкілетті өкілдер мен 
әр елдің басқа да министрліктерінен өкілдер 
кіреді. 

(Жалғасы 2 бетте)

Шанхай Ынтымақтастық Ұйымына мүше 5 ел теміржол әкімшіліктерінің басшылары 17-19 
қыркүйек күндері Қазақстан астанасында Екінші кездесуін өткізді. Қазақстан тарапынан ҚР Ин-
дустрия және инфрақұрылымдық даму вице-министрі Берік Камалиев, «Қазақстан темір жолы» 
ҰК» АҚ басқарма төрағасы Сауат Мыңбаев бастаған көлік саласының мамандары қатысты.  

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫҢ 
МАҢЫЗДЫ МЕХАНИЗМІ

Райхан РАХМЕТОВА
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2 САЛА ТЫНЫСЫ

ЖАҢАЛЫҚТАР

«ҚТЖ» ҰК» АҚ Техникалық 
орталық менеджері Жанар Ораз 
Ақтөбедегі станция басшыла-
ры, техникалық бөлім маманда-
ры мен инженерлер қатысқан 
семинар жұмысына жетекшілік  
етіп, жиында Ұлттық компания-
да  рационализаторлық қызметті 
ұйымдастыру жүйесіндегі жетістік-
тер жайлы баяндама жасады. Ұлттық 
компания бойынша  2008 жылдан 
бастап бүгінгі күнге дейін 13 мың 
рационализаторлық ұсыныс жүзеге 
асырылған екен. Іске асырылған 
жобалардың экономикалық 
тиімділігі 1 миллиард 300 милли-
оннан астам теңгені құраған.   

« 2 0 1 9  ж ы л д ы ң  е к і н ш і 
жартыжылдығында жоспар  
бойынша 450 жоба қаралу керек 
болса, 487 рационализатор жо-
басын жолдаған. Соның ішінде 
30 бен 34 жас аралығындағы жас 
өнертапқыштар саны бес пайызды 
құрап отыр. Рационализаторлық 
ұсыныстарды енгізу жоспары 
бойынша 454 болу керек болса, 
555 ұсыныс тіркелген. Оның ішінде 
485 жоба қаралып, 455-і іске асы-
рылды. Алғашқы жартыжылдықта 
рационализаторлық қызметтің 
нақты шығындары 17 653 271 мың 
теңгені құрады», – деді өз сөзінде 
Жанар Ораз.

О р т а л ы қ  м е н е д ж е р і н і ң 
мәліметінше, «ҚТЖ» ҰК» АҚ-да 
өндірісті дамытуға қажетті жаңа 
ұсыныстар жоспары 135 пайызға 
орындалған.  Яғни, 39 жаңа идея 
өндірісте іске асырылуы тиіс болса, 
білікті мамандар 59 ұсыныс енгізіп, 
тың бастамаларымен бөліскен. Ал 
оның экономикалық нәтижесі 
2418 мың теңгені құраған. Бұл 
2018 жылдың сәйкес кезеңімен 
салыстырғанда төрт есе артқанын 
көрсетеді.

Рационализаторлық қызметті 
дамыту барысында бүгінде компа-
ния бірқатар материалдық және 
моральдық ынталандыруларды 
қамтитын нормативтік база жаса-
ды. Белсенді рационализаторларға 
«Үздік рационализатор» белгісі-
мен бірге 15 АЕК (37875 теңге) 
көлеміндегі ақшалай сыйақы 
беріледі. Сонымен қатар, жыл 

сайын жаңашыл ойларды қолдау 
мақсатында өнертапқыштар кон-
ференциясы өтіп, үздіктер мара-
патталатыны да жақсы ынталан-
дырады. Жақын күндері осындай 
шаралардың бірі Алматыда өтеді 
деп күтілуде екен. Онда «Рациона-
лизатор қызметі бойынша ең үздік 
ұйым », «Инновациялық қызметті 
ұйымдастырудағы ең жақсы фи-
лиал», «Техникалық жобалардың 
үздік ұйымдастырушысы» номи-
нациялары бойынша үміткерлер 
анықталмақ.    

«Жылдың үздік техникалық жо-
басы» байқауына үміткерлер 8 
номинация бойынша инновация-
лық ұсыныстар жасай алады. 
Экономикалық жағынан тиімді бес 
үздік рационализаторлық ұсыныс 
ынталандыру сыйлығымен марапат-
талатын болады. 

«Ұсыныстарды өңдеудің ашық-
тығын арттыру үшін ғылыми-
техникалық ақпаратты басқарудың 
автоматтандырылған жүйесі ен-
гізілді. Бұл жобада құжаттарды 
тіркеуден бастап, автор матери-
алдарын қарау, қорытынды жасау 
процестері электронды түрде жүзеге 
асады. Қазір цифрлық кітапхана 
ақпараттық жүйесі әзірленуде. 
Ғылыми-техникалық ақпараттарды 
басқарудың автоматтандырылған 
жүйесі болады. Идеялар мен 
ұсыныстарды инновациялық 
басқару жүйесіне орналастырылады. 
Автор жұмыс орнынан немесе ұялы 
телофонмен басқарылатын жеке ка-
бинет арқылы идеясын ұсына алады. 
Жобаға 35 жасқа дейінгі жас маман-
дарды тарту қарастырылған», – дейді 
Жанар Ораз. 

Техникалық орталық менеджері 
барлық тіркелген идеялардың 
ақпараттық жүйенің электронды 
деректер базасында сақталатынын 
және мұрағатта қалай іріктелетінін 
түсіндірді. Патент алған авторға ор-
таша айлық жалақы мөлшерінде 
сыйақы беріледі. Егер ғылыми-
техникалық рационализатор-
лық жоба бірнеше автордың                                     
бірлескен жұмысы болса, олардың 
әрқайсысына орташа айлық 
мөлшерінде жалақы төленетін бо-
лады. 

Жанар Ораздың баяндамасы-
нан кейін сөз алған Ақтөбе ЖТ 
бөлімшесінің бас инженері маман-
дарды өнертапқыштық идеяларды 
ұсынуда белсенді болуға шақырып, 
өңірдегі үздік рационализаторларды 
үлгі етті. 

 «Қандыағаш станциясының бас 
инженерінің жұмысын атап айтуға 
болады. Әрдайым көрсеткішті 
көтеруге көмектеседі. Облыстағы 
рационализаторлық қызметтің 
белсенділігі Қандыағаш қаласында 
көрінеді. Бұл жағынан әлі күнге 
дейін бірде-бір жоба ұсынбай 
отырған станциялар да бар. Неге? 
Материалдық қолдау жаман емес. 
Ұмтылу керек, ынталану керек. 
Сіздердің әрбір ұсыныстарыңызға 
қомақты сыйақы беріліп отыр. 
Жолаушылар және жүк тасы-
малы табыстылығын көтеру, 
логистикалық бизнес, темір-
жол инфрақұрылымдарының 
т и і м д і л і г і  м е н  қ о з ғ а л ы с 
қауіпсіздігін қамтамасыз етуде 
белсенді болуымыз керек. Ұлттық 
компания теміржолшылардың 
интеллектуалдық әлеуетін дамыту 

мен инновациялық ұсыныстарын 
қолдауға басымдық беріп отыр. 
Рационализаторлық  қызметтің 
белсенділігі өндіріс көрсеткішін 
көтеруге, материалдық ресурстарды 
үнемдеуге жеткізеді», – деді Ақтөбе 
ЖТ филиалының бас инженері 
С.Елеуов.  

Сонымен қатар, семинар кезінде 
өңірде тіркелген оқиғаларға тал-
дама жасалып, олардың орын алу 
жолдары талқыланды. Жарақат алу 
оқиғаларының дені қауіпсіздіктің 
сақталмауы мен мамандардың өз 
міндетін жетік білмейтіндіктен орын 
алатыны айтылды. 

«Үстіміздегі жылдың шілде айында 
Тоқмансай станциясында машинист 
көмекшісінің жарақат алу оқиғасы 
тіркелді. Ол оң қолын күйдіріп 
алған. Қандыағаш-Никельтау 
аумағында болған жағдайға 
анықтау жұмыстары жүргізілді. 
Тепловоз машинисі алғашқы 
медициналық көмек көрсеткен 
және Алға қаласынан жедел жәрдем 
қызметі шақыртылған. Жүргізілген 
тексеру кезінде анықталғандай, 
жұмысшы жіберген қателікке бай-
ланысты оқиға жұмыс барысын-
да тіркелген жағдайға жатпайды. 
Себебі машинист көмекшісі өзіне 
жүктелмеген міндетті өз қалауымен 
орындаған. Қызметкер ескерту 
түріндегі тәртіптік жазаға тартыл-
ды», – деді Қандыағаш локомотив 
депосы басшысының орынбасары 
А.Мақашев.

Мамандар іс құжаттарын толты-
руда жиі жіберілетін қателіктерді 
болдырмау жолдарын да атады. 
Басшылық құрам тарапынан жұмыс 
орнында арнайы киімді шешпеу ере-
желерін қатаң сақтауды бақылап 
отыру ескертілді. Қарапайым ғана 
қауіпсіздік ережелердің сақталмауы 
жазатайым жағдайға әкелуі мүмкін 
екені түсіндірілді. Станция басшы-
лары мен іс құжаттарын жүргізіп 
отырған техникалық бөлім маман-
дарына кіріс-шығыс журналдарына 
мұқият болу керектігі ескертіліп, 
техникалық құжаттар толтыру 
тәртібі түсіндірілді. 

Семинар бөлімшедегі белсенді ра-
ционолизаторлар мен техникалық 
ұйымдастырушыларды Алғыс хат-
пен марапаттаумен өз жұмысын 
аяқтады.  

Суретті түсірген автор

Биыл жылыту маусымына дайындық басталғаннан бері, 
яғни 1 мамырдан 16 қыркүйекке дейін теміржол көлігімен 23,5 
млн тонна көмір тасымалданды, бұл жоспар көрсеткішінен 
1%-ке артық. 

2019-2020 жылдар аралығында коммуналдық-тұрмыстық 
қажеттіліктер үшін және халыққа көмір өнімінің қажеттілігі 10,4 
млн тоннаны құрайды. Бүгінгі күні 4,9 млн тонна немесе 47% 
көмір дайындалды. Бұл туралы ОКҚ өткен брифингте ҚР Инду-
стрия және инфрақұрылымдық даму вице-министрі Қайырбек 
Өскенбаев мәлімдеді.

«Облыстар бойынша көмір тиеу жоспарының орындалуы: 
Ақмола, Павлодар, Түркістан, Қостанай, Алматы қалалары бойын-
ша 100% астам, ШҚО, Қарағанды, Астана қалалары бойынша 90% 
астам, Алматы және Солтүстік Қазақстан облыстары бойынша  80% 
астам», – деді Қайырбек Өскенбаев.

ҚР ИИДМ бірінші вице-министрі өткен жылдан бастап көмір 
бағасы өзгермегенін атап өтті. Көмір бағасы барлық облыстар 
бойынша бақылауда тұр. Апта сайын бағалар бойынша жиынтық 
ақпарат министрге және Үкіметке беріледі. Нұр-Сұлтан қаласы 
бойынша көмір төрт разрезден әкелінеді. Шұбаркөл көмірінің 
құны 11,4 мың теңгені, Екібастұз көмірі 9,5 мың теңгені құрайды, 
Қаражыра көмірінің бағасы 11-13 мың теңгеден, Майкөбе көмірі 
12,5 мың теңгеге дейін өзгереді.   

Облыс және қала әкімдіктері шілде айынан бастап көмір дайын-
дауды бастады, тұрақты негізде көмір жеткізу мониторингін 
жүргізеді, жергілікті атқарушы органдарда халыққа көмірдің сату 
нүктелері және көмірдің бар екендігін түсіндіру үшін жедел желі 
құрылатын болады. 

Ұлан ОРАЗ

КӨМІРГЕ КІДІРІС ЖОҚ

Қазақстан темір жолының бір топ қызметкерлері жыл сайын 
ұйымдастырылатын «ПиР-2019. Даму практикасы» фестиваліне 
қатысып, білім-біліктерін жетілдіріп қайтты. 

Осы жылы 12-15 қыркүйек аралығында Ресейде өткен шара осы-
мен сегізінші жыл әлемнің мыңнан астам кәсіпкерлері, бизнесмен-
дері, HR мамандары, әлеуметтанушылары, бизнес-кеңесшілері, 
бизнес жаттықтырушылары және оқыту мен персоналды дамыту 
бойынша мамандардың басын қосты. Биылғы фестиваль тақырыбы 
«Кім маңызды?» деп аталды. Сонымен қатар әр күннің өз атаула-
ры болды. Атап айтқанда, бірінші күнгі тақырып «Кім маңызды: 
Өмір жолы» деп аталса, екінші күні «Кім маңызды: Қызмет жолы», 
үшінші күні «Кім маңызды: Компания мен қоғамдастық жолы» және 
соңғы күні «Кім маңызды: Әлем жолы» деген тақырыптар барлық 
шараларға арқау болды. Төрт күн болған шара аясында 400-ге жуық 
шеберлік кластары өткізілді. 

Шараға Қазақстан темір жолынан қатысушылардың бірі, «ҚТЖ» 
ҰК» АҚ Адами ресурстарды басқару департаментінің бас менед-
жері Ақмарал Байғабылованың айтуынша, компанияның Орталық 
аппаратынан фестивальге қатысу үшін 45 қызметкер байқаудан 
өткен. Олар жаз бойы 3 модуль бойынша оқытылған. Фестивальдің 
Қазақстандағы ұйымдастырушылары солардың арасынан 5 
жаттықтырушыны іріктеп алыпты.  

– Біз ішкі жаттықтырушылар деп аталамыз. Яғни, мұнда жеке 
басты дамытуға бағытталған бағдарламаларға қатысамыз. Ұлттық 
компаниядан Алма Сәулебекова, Жанбота Шакиров бастаған бес 
қызметкер Ресейде өтетін биылғы фестивальге қатысуға жолдама 
алып, білім көкжиегімізді кеңітіп қайттық. Таңғы 10-нан кешкі 23.00-
ге дейін біз түрлі тақырыптардағы шеберлік кластарға қатыстық. 
Олардың бағыттары сан алуан, мәселен, шешендік өнерді жетіл-
діру, қоғаммен байланыс, адамдармен тіл табысу қасиеттерін  да-
мыту, көпшілік алдында сөйлей білу, корпоративтік басқару және 
тағы да басқа көптеген тақырыптарда өрбіді. Енді сол алған білім, 
үйренген машықтарымызды компания көлемінде өтетін барлық 
шараларда әріптестерімізге үйрететін, жеткізетін боламыз, – дейді 
бас менеджер. 

Нұрай СӘРСЕНҒАЛИ
Суретті түсірген автор

«ПиР-2019» 
ФЕСТИВАЛІНЕ ҚАТЫСТЫ   

СЕМИНАР

БАҒЫТ – ИНТЕЛЛЕКТУАЛДЫҚ 
ӘЛЕУЕТТІ ТИІМДІ БАСҚАРУ   

Ұлттық компания рационализаторлардың жаңашыл идеяларына қашан да қолдау білдіреді. 
Инновациялық ұсыныстарға қомақты сыйақы да төлейді.  Қызметкерлердің біліктілігін 
арттыру, ғылыми-техникалық құжаттарды жүргізу талаптарын жетік меңгеруді үйрету және 
рационализаторлар қызметін жандандыру  мақсатында Ақтөбе жүк тасымалы бөлімшесінде 
ауқымды семинар өтті. 

Ардақ ЕРУБАЕВА, 
Ақтөбе

ӘРІПТЕСТІК

Қызылорда ЖТ бөлімшесінің солтүстік шекарасындағы Сексе-
уіл жол дистанциясы бойынша жылдың сегіз айында тепловоз 
машинистері тарапынан 56 мәрте жедел тежегіш қолданылып, 
оның 9 жағдайында пойыз мал басып кеткен.

Бұл жайында Сексеуіл жол дистанциясының жол инженері Ба-
уыржан Төлегенов мәлімет берді. Маманның айтуынша, иесіз 
малдың жол бойына шығып кетпеуі үшін дистанция бойынша 
Сексеуіл-Аралқұм телімі тегіс қоршалған. Ал дистанцияның жаңа 
жолы саналатын Сексеуіл-Қоскөл учаскесіндегі Абай станциясы мен 
19-бекет арасына тікенекті сым тартылыпты. Дистанция бойынша 
15 жол өтпесі болса, оның төртеуі тәулік бойы күзетіледі, пойыз 
сирек жүретіндіктен 11 жол өтпесінде күзет жоқ.  

– Дистанция телімдерін қараусыз малдан оқшаулау үшін жол-
ды жағалай қоршау жұмыстары қарқынды жүргізілуде. Негізгі 
күші Сексеуіл-Аралқұм теліміндегі қоршауды күшейтумен қатар, 
Сексеуіл-Қоскөл жаңа телімін малдан қорғауға жұмылдырылуда. 
Жыл басынан бергі жоспарланған 20 шақырымдық аумақты қоршау 
жұмыстары барысында жол жағалай 4090 дана қада қағылып, 
жаңадан 4 км  қоршау тұрғызылды. Жыл соңына дейін жолды 
қоршау жұмыстарының жоспарын орындап, қараусыз малды жолға 
шығармаудың барлық амалдарын жасауға күш салып, жылжыма-
лы құрамдардың телімдерден кідіріссіз өтуіне жағдай жасайтын 
боламыз, – дейді жол маманы Бауыржан Төлегенов.

Сексеуіл жол дистанциясының Сексеуіл-Қосқөл жаңа телімі 
арқылы «Қызылорда-Жезқазған-Нұр-Сұлтан» бағытындағы                  
жолаушылар пойызы, «Сексеуіл-Қоскөл-Жезқазған» қаламаңы 
пойызы сағатына 80 км, ал жүк пойыздары 60 км жылдамдықпен 
жүргізілуі бекітілген. Бұл дегеніміз – қырағылықты күшейтіп, 
телімдегі пойыздардың қауіпсіздігін, бір қалыпты жүрісін ұдайы 
бақылауды, жергілікті тұрғындар тарапынан қозғалыс қауіпсіздігіне 
сыртқы ықпалдардан туатын мәселелерді жіті бақылап отыруды 
қажет етеді. 

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ, Сексеуіл

ҚОРШАУ КҮШЕЙТІЛУДЕ  

(Соңы. Басы 1 бетте)
Сонымен қатар, басқосуда 

Өзара іс-қимыл тұжырымдамасы, 
Жұмыс тобы туралы ереже,  ШЫҰ-
ға мүше мемлекеттер теміржол 
әкімшіліктері басшыларының 2019-
2021 жылдарға арналған кездесу 
жұмысының жоспары талқыланды. 
Күн тәртібінде бірінші кездесуде-
гі шешімдердің жүзеге асырылу 
барысы, Тұжырымдама жобасы 
мен Жұмыс тобы туралы ережені 
және Жоспарды бекіту жайы және 
Үшінші кездесуді өткізу уақыты мен 
мерзімін белгілеу жайы айтылды. 

Т а р а п т а р  Ш Ы Ұ - ғ а  м ү ш е 
мемлекеттердің теміржол көлігі 
бойынша ынтымақтастығы 
жағдайына қанағаттанушылық 
білдірді. Олар сонымен қатар 
халықаралық бағыттағы жүк 
тасымалын, соның ішінде кон-
тейнерлік сервисті дамыту пер-
спективалары туралы, жолаушы-
лар тасымалы сапасын арттыру 
жөнінен қабылданған шаралар, 
инфрақұрылымдық жобалар ту-
ралы ақпараттармен бөлісті. 
Қатысушылар өзара іс-қимыл ту-
ралы салыстырмалы жыл сайынғы 
есепті дайындау қажет деген пікір-
ге тоқтады. 

Жұмыс жоспарын бірлесе жүзеге 
асыру ШЫҰ темір жолдарының 
бәсекеге қабілеттілігін арттыруға 
ықпал етеріне, осы елдерді ба-
сып өтетін аумақтардағы көлік 
дәліздерінің транзиттік әлеуетін 
дамытарына, инфрақұрылымның 
кешенді жаңғыртуға септік етеріне 
сенім білдірілді. 

– Бүгінде көлік саласы жаһандық 
өзгерістерге ұшырауда. Көлік 
дәліздері қайта бағдарланып 
жатқанын көріп отырмыз. Сонымен 

қатар анағұрлым жылдам әрі сапа-
лы тасымал түріне сұраныс артуда. 
ШЫҰ-ның ынтымақтастық аумағын 
кеңейту туралы бастамаларын 
Қазақстан қолдайды, осы ұйым 
аясындағы байланыстар арқасында 
трансқұрлықтық дәліздердің теңіз 
тасымалдарына қарағанда әлемдік 
бәсекеге қабілеттілігін қамтамасыз 
етуіміз керек, бүгінгі кездесу және 
алдағы шаралар осы елдердің 
экономикалық және өзара тиімді 
әріптестік қатынастарды тереңдете 
түсеріне сенім білдіреміз, – деді 
өз сөзінде ҚР Индустрия және 
инфрақұрылымдық даму вице-ми-
нистрі Берік Камалиев. 

Транскаспийлік халықаралық 
көлік бағдарына қатысушы 
елдердің үйлестірілген жұмысынан 
да оң нәтижелер бар. Оның негізгі 
бөлігі болып табылатын Ақтау және 
Құрық порттарының өткізгіштік 
қабілеті 26 млн тоннадан асады. 

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫҢ  
МАҢЫЗДЫ МЕХАНИЗМІ

ТХКБ бойынша Қазақстан аумағы 
арқылы Еуропадан, Түркия, Кавказ 
елдерінен Қытайға бағытталған та-
сымал тарифі үш есе  төмендетілді

– ШЫҰ – жан-жақты  ынты-
мақтастықтың маңызды ме-
ханизмі және ұйым бойынша 
сауда-экономикалық өзара іс-
қимылында өзекті мәселелер 
шешілетін  пікірталас алаңы. Ұйым 
елдерінің сауда-экономикалық 
ынтымақтастығындағы маңызды 

P.S.
 23 жылдық тарихы бар Шанхай ынтымақтастық ұйымы 

бойынша көлік тасымалы, оның ішінде теміржол тасымалының 
орны бөлек. Бүгінде әлемде теміржол арқылы контейнерлік тасы-
мал қарқынды даму үстінде. Қазақстан темір жолы транзиттік 
тасымалға ерекше басымдық береді, ал оның жалпы жүк тасыма-
лы көлеміндегі үлесі 6 пайыздан асады. Қабылданған шаралардың 
арқасында осы жылдың 8 айында Қазақстан аумағы арқылы өтетін 
транзиттік контейнерлік тасымал көлемі былтырғы сәйкес кезеңге 
қарағанда 35 пайызға өскен.   

бағыттардың бірі – халықаралық 
көлік дәліздерін дамыту. Бұл 
транзиттік жүктер логистикасын 
жылдамдатуға әрі арзандатуға 
септік етеді.  Ұйымға мүше 
өңірлер негізгі әлемдік нарықтар 
арасында орналасқан және Азия 
мен Еуропаны біріктіруші то-
рап ретінде тарихи сипатқа ие. 
Осылайша ол жаһандық көліктік 
коммуникациялық біріктіруші 
ретінде рөл атқарады. Қазақстан 
сол халықаралық дәліздерді 
дамытуға күш салуда, көлік 
инфрақұрылымына ерекше көңіл 
бөлінуде, – деді «ҚТЖ» ҰК»АҚ 
басқарма төрағасы Сауат Мыңбаев. 

– Мұндай кездесулердің берер 
нәтижесі мол. Ташкентте өткен 
бірінші кездесуде көп сұрақтар 
туындады. Жұмыс жоспары, жұмыс 
тобының қай бағытта жұмыс 
істейтіндігі сөз болды. Содан бері 
аз уақыт өтсе де, барлық елдер 
сарапшыларының арқасында ере-
же мен жоспар да бәрі қолдау тап-
ты. Алдағы бағыттар нақтыланды. 
Ендігі үш жылға бекітілген жоспар 
мақұлданды. Осы бүгінгі шешім-
дерден кейін алдағы уақытта да 
жүктер көбірек жүретін болады. 
Әр мемлекетпен қатынасымыз 
жақсара түседі, – деп пікір білдірді 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ басқарма төрағасы 
бірінші орынбасарының міндетін 
атқарушы Қанат Әлмағамбетов. 

Кездесу соңында Хаттамаға қол 
қойылды. ШЫҰ елдері темір жол 
әкімшіліктері басшыларының ке-
лесі кездесуі Ресейде өткізілмек. 

Суретті түсірген 
Александр ЖАБЧУК
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НОВОСТИ

Как известно, в Казахстане ввели полный запрет на курение 
в пассажирских поездах. Эти изменения уже вступили в силу, о 
чем на минувшей неделе более подробно населению разъясняли 
павлодарские железнодорожники и сотрудники Линейного отдела 
полиции на станции Павлодар в ходе акции «Приемная на вокзале».

В информационном, правовом и консультативном мероприятии 
приняла участие и инспекция транспортного контроля по Павлодар-
ской области. Встречу с гражданами провели главные специалисты 
инспекции Нуржан Жансаринов, Нурлыбек Селейханов, инструктор 
АО «Пассажирские перевозки» Манарбек Кенжанов, старший ин-
спектор группы миграционной службы ЛОП на станции Павлодар 
старший лейтенант полиции Алибек Ахметов. 

В целях предупреждения нарушений пассажирам более подробно 
рассказали об изменениях в правила перевозки, вступившие в за-
конную силу 28 августа 2019 года. Теперь в поездах нельзя курить, 
только на перроне при остановке. Стоит отметить, что в течение 
месяца в случаях выявления фактов курения правонарушители к 
административной ответственности привлекаться не будут, пока 
что временно ограничатся предупреждением. Потом их начнут 
привлекать по статье 441, штраф в 3 МРП. 

Айдана ЕРТАЙ

ПО НОВЫМ ПРАВИЛАМ

Для профилактики экстренных торможений и наездов на 
станционных путях в Восточно-Казахстанском отделении гру-
зовых перевозок за восемь месяцев 2019 года проведено 235 
рейдов с сотрудниками линейных отделов полиции и воени-
зированной охраны. 

Самое большое количество рейдов традиционно приходится на 
апрель и август – это время перед началом школьных каникул и в 
преддверии учебного года. В этом году железнодорожники вместе 
с полицией и сотрудниками ВЖДО провели в эти месяцы по 37 
рейдов. Но если в апреле было выявлено всего пять нарушений 
безопасности на железной дороге, то в августе – уже 22. Всего же, 
по данным главного специалиста Службы безопасности движения 
Восточно-Казахстанского отделения грузовых перевозок Самал 
Нармукушевой, за восемь месяцев было выявлено 56 нарушений. 

За это время также прошли 63 проверки скотоизгородей вдоль 
путей, проведено 235 бесед с охватом 2632 жителей, которые прожи-
вают вблизи железной дороги. Им рассказали об опасности перехода 
через пути, неконтролируемого выпаса скота, оставления без присмо-
тра детей, правовой ответственности, которая наступает вследствие 
нарушения требований законодательства. Со  школьниками тоже 
проведена немалая работа. В учебных заведениях прошли 193 беседы, 
в которых участвовали 3708 человек. И опять же, наибольшее число 
таких встреч с учащимися школ и колледжей прошли в мае – 66. Также 
работники станций не оставили без внимания предупреждающие 
знаки и аншлаги. За восемь месяцев их обновлено 153. 

Ольга УШАКОВА, Усть-Каменогорск

ВАЖНО ПРЕДУПРЕДИТЬ

ФОРУМ

В ходе форума участники прошли тренин-
ги по программе «Проект-менеджмент», 
которые провели бизнес-тренеры компа-
нии Flow International в Казахстане и Цент-
ральной Азии Баглан Калдарбеков и Олжас 
Чигибаев, а также в качестве консультантов 
– ведущие специалисты Уральского отделе-
ния ГП. С их помощью участники форума 
оформили свои идеи по улучшению работы 
отрасли в проекты и успешно защитили их.

– Мне посчастливилось участвовать в 
тренингах «Проект-менеджмент», живое 
общение со сверстниками, свежий взгляд 
на проблемы, с которыми сталкиваемся в ра-
боте, в условиях мозгового штурма рождались 
новые идеи. было здорово. Такие форумы дают 
нам, молодым специалистам, хороший стимул 
для личного роста и показывают, что наши 
идеи нужны не только нам самим, но и ком-
пании в целом, – поделился впечатлениями 
составитель поездов станции Жилаево Шакир 
Сармалаев, будущий участник республикан-

ского форума молодежи в Нур-Султане.
Но больше всего удовлетворены результатами 

форума члены жюри конкурса проектов: глав-
ные инженеры Уральского отделения ГП Чингиз 
Мурзагалиев, Уральского эксплуатационного ло-
комотивного депо Мухит Ботайтеги, Уральской 
дистанции пути Ануар Мауленберлиев, начальник 
техотдела Уральского эксплуатационного вагонно-
го депо Валерий Перепелкин, заместитель дирек-
тора по связи Уральской дистанции сигнализации 

ПОЛЕЗНО, ИНТЕРЕСНО
В Уральске прошел двухдневный региональный инноваци-
онно-образовательный форум работающей молодежи, в 
котором приняли участие около 50 активных, амбициозных 
и креативных специалистов в возрасте до 35 лет. 

В Костанайском отделении грузовых перевозок подвели пер-
вые результаты внедрения рационализаторского предложения 
по повышению пропускной способности станции и одновре-
менном снижении материальных и временных расходов при 
заезде электровозов в депо станции Тобол. 

По словам начальника станции Тобол Сергея Яковенко, прежде, 
для того чтобы загнать электровоз в локомотивное депо, требова-
лось порядка 48 минут. Кроме этого, в случае необходимости даже 
приходилось останавливать движение поездов на 10-15 минут. 
Поэтому было принято решение электрифицировать этот станци-
онный съезд и участок пути разворотной  петли  локомотивного 
депо  расстоянием 1,6 километра.

Так, если раньше время нахождения 20 электровозов на стан-
ции до их сдачи в депо составляло 968 минут – соответственно, на  
локомотив приходилось 48,4 минуты. То теперь общее время их 
нахождения составило 458 минут – соответственно, на локомотив 
приходится 22,9 минуты. То есть экономия времени налицо. 

– Исходя из полученных данных, за месяц в депо заходит 100 
электровозов, учитывая экономию времени на 25,5 минуты с од-
ного электровоза получаем 2550 минут, или 510 локомотиво-часов 
в год, – говорит первый заместитель директора филиала АО «КТЖ 
– Грузовые перевозки» – «Костанайское отделение ГП» Азамат Шар-
сеитов. – В результате экономия денежных средств за год составляет 
17 миллионов 334 тысячи тенге. 

Также возросли и сортировочные возможности станции. Так, при 
условии ее непрерывной работы пропускная способность – 1200 
вагонов в сутки. Однако до внедрения рацпредложения больше 
1000 вагонов в сутки сортировать не получалось физически. Теперь 
же появилась возможность использовать все сто процентов сор-
тировочных возможностей станции, особенно сейчас, в наиболее 
«горячий» сезон отгрузки.  

Аслан КУДАБАЕВ, Костанай

УСПЕШНО ВНЕДРЕНО

и связи Александр Лашко, ведущий инженер-элек-
тронщик ЛОИС Уральск Николай Елдышев. 

По их словам, с помощью таких форумов мо-
лодежная политика АО «НК «ҚТЖ» позволяет вы-
явить наиболее перспективных специалистов 
среди молодежи, дает возможность для их про-
фессионального развития и карьерного роста. 
Каждый проект вскрывал узкие места на произ-
водстве, предусматривал исправление ситуации с 
минимальными затратами и максимальным эко-
номическим эффектом. При этом, как отметило 
жюри, мыслят молодые новаторы современными 
категориями, с учетом новейших технических 
возможностей.

В тройку лидеров вышли три проекта: «Осна-
щение тепловоза дополнительными сигнальными 
элементами», представленный командой «Uralsk 
ways»; проект команды «ВЧД-3» – «Газификация», 
предполагающий отказ от дорогостоящего печно-
го топлива для отопления зданий в пользу гази-
фикации, тем самым достичь экономии средств и 
рационально использовать природные ресурсы; 
и проект команды «ШАМА», подразумевающий 
совмещение должностей станционных работни-
ков на основе взаимозаменяемости, что позволит 
более рационально использовать кадровые ре-
сурсы, не допуская переработки, под названием 
«Универсальный человек».

Не прошедшие в финал проекты по облегчению 
мобильности работы монтеров пути, усилению 
шпильки ввода трансформатора, усовершенст-
вованию спецодежды, доработке системы АСУ, 
технологическому решению промывки вагонов, 
беспрепятственному движению и безопасности 
пассажиров в зимний период тоже интересны и 
получат достойную оценку.

Фото автора

Анна ПАНИЩЕВА, 
Уральск

ВЫСТАВКА

В ней  принимают участие 96 компаний из Ка-
захстана, России, Китая,, ОАЭ, Польши, Беласуси, 
Украины, Азербайджана, Финляндии. Националь-
ные стенды представили также Латвия, Литва и 
Эстония.

 Казахстанские крупные компании составили 
основу экспозиции. Это  АО «НК «Қазақстан те-
мір жолы», АО «KTZ Express», ТОО «KTZE-Khorgos 
Gateway», ТОО «Транском», АО УК СЭЗ «Хоргос 
– Восточные ворота».

 Надо отметить, что «TransLogistica Kazakhstan» 
– самая крупная выставка транспортно-логисти-
ческих услуг и технологий в Центральной Азии, 
демонстрирующая полный комплекс отрасле-
вых решений: от транспортно-экспедиторского 
обслуживания до программного обеспечения и 
оборудования для хранения и обработки грузов.

В числе участников выставки также админист-
рации морских портов, железных дорог и СЭЗ 
Казахстана и зарубежья, ТЛЦ, логистические ком-
пании, производители и дилеры автотехники, 
вагоностроительные и ремонтные заводы, постав-
щики оборудования для оснащения логистических 
центров, страховые и консалтинговые компании.

В церемонии официального открытия приняли 
участие вице-министр индустрии и инфраструктурно-
го развития  Республики Казахстан Берик Камалиев, 
заместитель госсекретаря Министерства сообщения 
Республики Латвия Улдис Рейманис, вице-министр 
транспорта и коммуникаций Литовской Республики 

Владислав Кондратович, член Попечительского сове-
та института логистики и бизнеса «Шелковый путь», 
председатель подкомитета транспортной логистики, 
член президиума Союза транспортников Казахстана 
«KAZLOGISTICS» Ерхат Искалиев. 

Открывая выставку, Берик Камалиев отметил, 
что  проведение мероприятия способствует раз-
витию широких возможностей,  созданию необ-
ходимых условий для развития транспортной 
логистики и глобального транзитного потенци-
ала Казахстана путем синергии всех видов тран-
спорта. Сегодня Казахстан, обладая стратегически 
выгодным территориальным положением, создает 
свой логистический рынок: строятся новые желез-
нодорожные ветки, порты, автодороги, складские 
комплексы, модернизируется и улучшается при-
дорожная инфраструктура. Безусловно, выставка 
будет  содействовать  привлечению инвестиций и 
внедрению инноваций в развитие транспортной 
инфраструктуры, логистической системы Казах-

стана, росту объема международных перевозок.
– Желаю всем плодотворно поработать, бла-

гоприятных встреч, новых контактов и резуль-
тативных переговоров, – отметил он.

На площадке выставки пройдет II Между-
народная конференция «Рынок транспорта и 
логистики», организованная Международным 
институтом логистики и бизнеса «Шелковый 
путь», транспортно-логистической компанией 
«KAZLOGISTICS» и международной ассоциацией 
ТМТМ, а также пленарная сессия «Государствен-
ная политика в области развития евроазиатских 
транспортных систем».

«TransLogistica Kazakhstan-2019» также предста-
вит разработчиков программного обеспечения, 
научные и технологические компании, представ-
ляющие IT-решения для транспортной отрасли, 
технологии для автоматизации процессов и сис-
темной интеграции.

Фото автора

 ШИРОКИЕ ВОЗМОЖНОСТИ, НОВЫЕ КОНТАКТЫ
В Алматы начала рабо-
ту выставка «TransLogistica 
Kazakhstan», которая явля-
ется наиболее удобной и 
известной площадкой для 
проведения  международных 
мероприятий.

Елена КОЛДАСБАЕВА, 
Алматы

СОТРУДНИЧЕСТВО

(Продолжение. начало на 1 стр.)
– Благодаря работе КСТП обеспечивает-

ся упрощение в организации перевозок, 
увеличивается привлечение транзитных 
и экспортно-импортных грузов между 
странами Азии и Европы. Только общи-
ми усилиями мы сможем приумножить 
уже достигнутые результаты развития 
международных перевозок, – обратился 
к участникам Сауат Мынбаев. – АО «НК 
«Қазақстан темір жолы» особое значение 
придает развитию транзитных перевозок. 
Грузооборот компании растет, за первое 
полугодие он достиг 106 миллиардов тон-
но-километров. Объем перевозок составил 
134 миллиона тонн, при этом транзитные 
контейнерные перевозки в первом по-
лугодии текущего года выросли на 41% 
по отношению к аналогичному периоду 
прошлого года. 

Для привлечения новых грузопотоков 
ҚТЖ на постоянной основе проводится 
работа по организации контейнерных 
поездов,  предоставлению качественного 
сервиса, конкурентоспособных тарифных 
условий. Принимаются индивидуальные 
решения, исходя их нужд клиентов. Ре-
зультатом этой работы стал значительный 
рост контейнерных перевозок.

– От общего объема перевозок грузов 
доля транзитных перевозок в текущем 
году составила 6%, при этом получаемый 
доход достиг 28%, – в свою очередь, про-
информировал заместитель председателя 
правления АО «НК «Қазақстан темір жолы»                                                                                                     
по логистике Павел Соколов. – За 8 меся-
цев с начала года общий объем контейнер-
ного транзита составил 411,2 тысячи кон-

тейнеров в двадцатифутовом эквиваленте. 
Он добавил, что традиционно  важное 

значение для АО «НК «ҚТЖ» имеют тран-
зитные перевозки грузов в универсальном 
подвижном составе. 

– На сегодня доля доходов от перево-
зок неконтейнерного транзита составляет 
63%. За 8 месяцев 2019-го объем некон-
тейнерных перевозок транзитом по терри-
тории Казахстана  составил 7,6 миллиона 
тонн, – проинформировал Павел Соколов.   

Председатель КСТП, генеральный ди-
ректор – председатель правления ОАО 
«Российские железные дороги» Олег Бе-
лозёров в своем докладе отметил, что  роль 
железнодорожной сети Казахстана трудно 
переоценить, так как  «именно здесь рас-
крываются все преимущества железной 

дороги при доставке грузов на дальние 
расстояния, а также при организации 
трансконтинентального маршрута».

– Сегодня мы являемся свидетелями на-
ращивания объемов железнодорожных 
контейнерных перевозок между Китаем 
и Европой, которые опережают не только 
темпы роста евроазиатских грузопотоков 
других видов  транспорта, но и динамику 
внешнеторгового оборота, – сообщил Олег 
Белозёров. – За 8 месяцев нынешнего года 
по Транссибу перевезено свыше 727 тысяч 
контейнеров. Это почти на четверть боль-
ше, чем за аналогичный период прошлого 
года. Транзитные перевозки составили 151 
тысячу контейнеров. Особо хочу отметить 
результат перевозок через пограничные 
переходы Достык и Алтынколь. Транзит 

через них в 2018 году превысил 280 тысяч 
контейнеров – почти на 60% больше, чем 
годом ранее. За 8 месяцев этого года объ-
ем транзита составляет почти 182 тысячи 
контейнеров, и нет никаких сомнений, что 
эти позитивные тенденции сохранятся и 
в дальнейшем.

Одним из серьезных достижений КСТП, 
свидетельствующем об авторитете и во-
стребованности организации, по мнению 
главы РЖД, является присоединение к ней 
новых членов. В ходе заседания в ряды со-
вета вступили 12 крупных организаций, 
включая «дочку» АО «НК «ҚТЖ» – АО «KTZ 
Express».  В связи с расширением геогра-
фии участников принято решение о пе-
реименовании совета  в  Международную 
ассоциацию «Координационный совет по 

ТРАНСЕВРАЗИЙСКОЕ ПАРТНЕРСТВО Трансевразийским перевозкам».
В завершение Олег Белозёров выделил 

ряд приоритетных задач, на решении ко-
торых ассоциация должна сосредоточиться 
в ближайшей перспективе. Это организа-
ция полномасштабного информационного 
обмена для формирования понятных про-
зрачных стоимостных условий доставки 
груза; формирование единого информа-
ционного пространства трансевразиских 
перевозок, в том числе путем реализа-
ции проекта «Интеграционная цифровая 
платформа»; развитие технологий мо-
ниторинга транзитных перевозок через 
территорию нескольких стран в рамках 
проекта «Охранный поезд»; продвижение 
интересов бизнеса через группу по пра-
вовой гармонизации при формировании  
нормативной базы для организации и осу-
ществления трансконтинентальных пе-
ревозок; сотрудничество со Всемирным 
таможенным союзом по вопросам элект-
ронного взаимодействия таможенных 
служб; повышение скорости движения 
контейнерных поездов; активное марке-
тинговое продвижение трансевразийских 
железнодорожных перевозок с использова-
нием Транссибирской магистрали. 

– Кроме того, вижу необходимость в пе-
реходе на новый формат ежегодных пле-
нарных заседаний КСТП, который вклю-
чал бы проведение панельных дискуссий 
и выстраивание диалога транспортного 
бизнеса с органами власти. Следующее за-
седание постараемся организовать именно 
в таком формате, – сказал он.

Работа XXVIII пленарного заседания             
международной ассоциации «Координа-
ционный совет по Трансевразийским пере-
возкам» завершится сегодня. По его итогам 
будет утвержден протокол и намечен план 
совместных действий на год. 

Фото Александра ЖАБЧУКА
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Шахида ЖҰМАН, 
Маңғыстау

Жүк тиеу көрсеткіші жүз пайызға 
жете алмай қалған, яғни 99.4 пайызды 
құраған.  Сол себепті Маңғыстау фили-
алы жүк тиеу мен жөнелту бағытында 
жұмысты ширатып отыр. Жуырда Бейнеу 
локомотив айналым депосында сегіз айдың 
қорытындысы бойынша өткен кезекті 
тораптық жиында осы мәселе жан-жақты 
қаралып, кейбіртұстар талқыға салынды. 
Жиын Маңғыстау жүк тасымалы бөлімшесі 
директорының орынбасары Ерлан Бүркітов, 
Қозғалыс қауіпсіздігі департаментінің 
Маңғыстау телімі бойынша бас инженері 
Болат Дүйсәлиевтің қатысуымен өтті. 
Ерлан Бүркітов көрсеткіштерді артты-
рып, қызметті сапалы орындауға қажетті 
алғышарттарды атап, оны ұйымдастыру 
жолдары жөнінде айтса, Болат Дүйсәлиев 
қауіпсіздікті қамтамасыз етуге қажетті ша-
раларды шегеледі.

Жалпы жиналыста біраз мәселе қамтылды. 
Маңғыстау жүк тасымалы филиалында 
жүзеге асырылып жатқан жоспарлар сөз 
болды. Мекеме басшыларының жұмысы 
сұралып, ұсыныс-пікірлер тыңдалды. Сондай-
ақ, Рамиль Құттымұратов, Сәрсенбай 
Есенқұлов, Әлібай Жауынбаев, Сәндібай 
Күзенбаев, Оралбай Абдашов өздеріне                      
тиесілі жұмыстарға қатысты есеп берді.

− Қазір біз жүк тиеуді арттыру бойынша 

арнайы іс-шаралар жоспарын түзіп, сол 
бойынша жұмыс жасаудамыз. Басты 
бағыт – филиалдың жедел қызметі мен 
эксплуатациялық жұмыстарды жақсарту 
және оның ішінде вагон мен локомотив-
ті дұрыс пайдалану, жанар-жағармай 
үнемдеу, жүк тиеу мен түсіру сынды 
жұмыстар көрсеткішін жақсарту болмақ. 
Екіншісі – жаңа техника мен техналогия-
ны пайдалана отырып жұмысты жетілдіру. 
Барлық мүмкіндікті тиімді пайдалану және 
эксплуатациялық шығындарын азайту. 
Үшіншісі – пойыздардың ағымдағы қауіпсіз 
қозғалыс жағдайын жақсарту. Төртіншісі – 
жұмыс күшінің әлеуметтік тұрақтылығы. 
Міне, бүгінгі күні компаниядағы негізгі 
бағыттар осы, – деді бөлімше директорының 
орынбасары. 

Сонымен қатар тораптық жиында жүк 
жүктеу бойынша клиенттермен жүзеге 
асырылатын, астық терминалдарымен, 
жаңа жүйелермен жұмыстар сараланып, 
қозғалыс қауіпсіздігін қамтамасыз ету, онда 
жіберілетін кемшіліктер мен басты назар-
ды қайда бағыттау керектігі туралы сөз 
қозғалды. АСУ ДКР, АСУ, логистика бөлімі, 
мониторинг, ақпараттық қолдау, көлемді 
жүктерді өткізу, өткен айлықтар нәтижесі, 
күзгі комиссиялық бақылау, толаскездер, 
жолдағы күрделі жөндеу, контейнерлік 
пойыздардың жылдамдығын арттыру, 
18 қыркүйекке жоспарланған контейнер 
санағы – бәрі-бәрі сарапқа салынды. 

Мамандар мұнда тек аттестациялық 
сынақ тапсыруда ғана емес, кез келген 
уақытта келіп, жаттығу тапсырмала-
рын орындап, уақытты тиімді өткізе 
алады. Мамандар біліктілігін шыңдау – 
жұмыс өнімділігін де арттыратыны бел-
гілі. Мәселен, ағымдағы жылы жүзден 
аса техникалық сабақ өткізіліпті. Бұл 
орайда бөлімшедегі өндірістік сабақ 
нұсқаушыларының арнайы әдістемелерге 
жүгінетінін де айта кеткен жөн. Атап айтсақ, 
бірқатар станциялардағы НЖС-6 мекеме-
лерінде қызметкерлерден сынақтар алын-
ды. Сол тәрізді жол дистанцияларындағы 
жаттығу полигондарында да жұмысқа 
жаңадан қабылданған жас мамандар үшін 
дәрістер өткізілген.

Сонымен қатар, Семей магистральдық 
желі бөлімшесінің теміржолшылары Нұр-
Сұлтан және Павлодар қалаларындағы 
кәсіптік оқыту орталықтарында шеберлік 

шыңдаған. Сол тәрізді республикамыздың 
өзге де көптеген қалаларында өткізілген 
семинарлар мен байқауларға қатысып 
қайтқандардың да қатары мол. 

– Біліктілікті шыңдау шараларына биыл 
да ерекше ден қойылды. Мәселен, өткен 
8 ай ішінде Павлодар қаласындағы оқыту 
орталығында 119 теміржолшымыз кәсіби 
деңгейін арттырып қайтты. Олардың өздері 
де ендігі аралықта әріптестері арасында 
шеберлік сағаттарын өткізе алатындай 
деңгейде, – дейді НЖС-6 бөлімшесінің кадр 
бөлімінің басшысы Данияр Баймағұлов.

Теміржолшылардың техникалық білім 
деңгейін көтеру, кәсіби біліктілігін шыңдау 
бөлімше бойынша күн тақырыбынан түскен 
емес. Қазіргі күні Семей магистральдық 
желі бөлімшесі бойынша 30 жасқа дейінгі 
еңбеккер жастар саны 440 адамды құрайды. 
Олар үшін жаңадан қабылданғандар мен 
басқа мекемеден қызмет ауыстырып 
келгендер үшін арнайы жетекші мамандар 
бекітілген. 

Суретті түсірген автор

Қыстың көзі қырауда  байланыс 
құрылғыларының кідіріссіз жұмыс жа-
сауын қамтамасыз ету үшін Қызылорда 
белгі беру және байланыс дистанция-
сында да қарбалас тіршілік күшейтіліп, 
дистанциялықтар тегіс дайындық шарала-
рын қолға алған. Ұжым мүшелері өздеріне 
бекітілген телімдердегі құрылғыларды 
қайталап тексеруден өткізіп, кем-кетігін 
толықтырып, оңдайтынын оңдап, 
жөндейтінін жөндеп, жарамсызын ауыс-
тырып, қысқа қамданысты қыздыра 
түсуде. Әрине бұл – «қыстың қамын                                          
жазда ойла» қағидасын ұстанатын аймақ 
теміржолшыларының жылдағы әдеті. 
Себебі кішкене бір кінәрат бола қалған 
жағдайда ол дистанцияның ғана емес, 
бүкіл бөлімшенің абыройына нұқсан кел-
тіретін келеңсіздікке душар етпес үшін 
дистанциялықтар әзірлікті жан-жақты 
жүргізуге үйренген.  

Бүгін дистанциялық теміржолшылардың 
бір тобы Қызылорда станциясының 
маңындағы байланыс құрылғыларын тек-
серіп, бақылау жұмыстарын жүргізуде екен. 
Жұмыс барысында бірнеше топқа бөлінген 
жұмысшылардың бір тобын станциялық 
жолдардың солтүстік алқымындағы 
құрылғылар маңынан жолықтырдық. Олар 
электромеханик Бауыржан Асқаровтың 
тобындағы электромеханиктер Орын-

тай Әбдіғали мен Серікбол Лепесов екен. 
Жол жиегіндегі бағдаршамдар мен бай-
ланыс құрылғыларының ескі бояуын 
қырып тазартып, жаңадан бояп жатқан 
олар, бұл да қысқа  дайындық шаралары 
аясында бекітіліп берілген тапсырмалар 
қатарындағы жұмыс екенін жеткізді. Сол 
жұмыстарды топқа бөлініп атқаруда.

–  Б ү г і н г і  ж ұ м ы с ы м ы з  С О Б 
құрылғыларының сырлы бояуын тазар-
тып, жаңадан бояу жұмысын жасауда-

мыз. Тап қазір станцияның солтүстік 
алқымындағы 2-бағыттамалық бұрманың 
электрожетегінің, рельс маңы жол 
жәшіктерінің тетіктерін, бағдаршам 
тұғырларын бояп келеміз. Сонымен қатар 
байланыс құрылғыларында назарға ілін-
ген кемшіліктер байқасақ,орнында жөндеу 
жұмыстарын атқарудамыз, әзірге ондай 
өрескел кемшілік байқалмады, – деді топ 
жетекшісі Бауыржан Асқаров.

Суретті түсірген автор

Облыс әкімдігі жолаушылар көлігі және 
автомобильдер жолдары басқармасының 
басшысы Бақытжан Жәнібековтің айтуын-
ша тек қана «Тараз-Шу» бағытындағы 
қаламаңы тасымалы бойынша бір 
жолаушыға кететін шығын 6000 теңгені 
құрап отыр екен. Билет құны 600 теңге 
болса, расында дотациялық облыс үшін 
бұл – үлкен шығын. Бірақ, жергілікті халық 
үшін әлеуметттік маңызы аса зор жергілік-
ті пойыздың тоқтауы әулиеаталықтарды 
қатты қынжылтып отырғаны анық.  
Сондықтан  Бақытжан Жәнібековтің: 
«Тараз-Қаратау-Жаңатас» бағытындағы 
қаламаңы тасымалы тұрғындардың 
өтінішімен жақында қайта іске қосылады. 
Алдымен қыс айларында, яғни желтоқсан, 
қаңтар, ақпан айларында жүргізуді қолға 
алмақпыз. Бүгінгі күні тендер өтіп, оны 
«Қаламаңы тасымалы» АҚ жеңіп алды. 
Қазірге тендер тек желтоқсан айына өтті, 
қаңтар, ақпан айлары келесі жылдың 
еншісінде» деген сөзін сүйінші хабардай 
қуана қарсы алдық. 

– Біз үшін де бұл қуанышты ха-
бар. Өйткені, жоғарыдағы қаламаңы 
бағытындағы темір жол қатынасы 
тоқтағанына он ай өтсе де, жолаушылар 
әлі күнге оған көндіге алар емес. «Тараз-
Қаратау-Жаңатас» қаламаңы тасымалы 
бағытын ұтып алған «Қаламаңы тасымалы» 
АҚ Тараздан Жаңатасқа дейін жолаушы-
лар үшін билет құнын 893 теңгеге белгілеп 

отыр. Енді Тараз-Жаңатас телімінің бойын-
да жатқан Бурыл, Шайқорық, Аса, Жұма, 
Тамды, Қаратау, Ақтаутас, Табақбұлақ, 
Шабақты станциясының тұрғындары қыс 
айларында алаңсыз облыс орталығына 
қатынайтын болады. Қыс айларында 
бұл аумақтарда көбіне жол жабылып, 
тұрғындар әбігерге түсіп жататын. Пойыз 
түс қайта 16.20-да Тараздан шығады. Ал 
Жаңатастан облыс орталығына таңертең 
5.00-де аттанып кетеді. Бұл кесте жолау-
шылар үшін де өте қолайлы. Сондай-ақ, 
жаңа үш вагон жасақталып отыр. Әр ва-
гонда 54 орыннан. Облыстық әкімшілік 
тарапынан вагон ішіне желдеткіш пен 
ауыз су қою мәселесі шешіліп отыр. Жал-
пы, осы қаламаңы тасымалы алдағы үш 
жылда тұрақты түрде жүруі керек. Қазір 
осы бағытта келіссөздер жүргізіліп жа-
тыр, – дейді Жамбыл магистральдық 
желі бөлімшесі директорының вокзал 
шаруашылығы бойынша орынбасары Бей-
біт Садықбеков.

Енді әулиеаталық теміржолшыларды 
толғандырып отырған мәселе – «Тараз-Шу» 
бағытындағы «Спутникті» іске қосу. Осы 
бағытты іске қосу жөнінде тұрғындардан 
көп өтініш түсіп отыр екен. Бірақ, жо-
лаушылар көлігі және автомобильдер 
жолдары басқармасының мамандары 
Шу бағытында транзиттік пойыздар көп 
қатынайтын болғандықтан бұл қаламаңы 
тасымалы тиімсіз деп санайды.   

– «Тараз-Шу» бағытындағы қаламаңы 
тасымалы пойызының Шуға дейін-
гі билет құны 600 теңге болатын. Ал 

транзиттік пойыздар қатарында ең 
арзан деген «Маңғыстау-Алматы» 
бағытындағы пойыздың Шуға дейінгі би-
лет құны – 1500 теңге. Сондықтан бүгінде                                                             
жолаушылар пойызға отырмай такси мен 
шағын автобустарға мінеді. Бұл бағыт 
іске қосылып тұрғанда пойыз Тараз бен 
Шу ортасындағы шағын станцияларға 
түгел тоқтайтын. Ал транзиттік пойыздар 
тоқтамайды. Сондықтан тұрғындар тала-
бы ескеріліп, бұл қаламаңы пойызы да іске 
қосылса, нұр үстіне нұр болмақ», – дейді 
Бейбіт Садықбеков. 

Ал бүгінгі күні өңірде қаламаңы тасыма-
лы бойынша тек «Сарышаған – Мойынты», 
«Шу – Сарышаған», «Шу – Отар» бағыты 
тұрақты жүріп тұр.

Сурет архивтен

Ең алғашқы қазақстан-француз бірлескен цемент 
зауыты саналатын «Жамбыл цемент өндірістік компа-
ниясы» ЖШС-ның тұтас ел экономикасы үшін маңызы 
зор. Кәсіпорынның өндірістік қуаттылығы жылына 1,4 
миллион тонна цементті құрайды. Бұл күннен-күнге 
өсіп келе жатқан қазақстандық нарық сұранысын 
қанағаттандыруға мүмкіндік бермек. Цемент зауыты 

Жамбыл облысы Мойынқұм ауданы Мыңарал ауы-
лында орналасқан. 

Зауыт «Қазақстан темір жолы» ұлттық компаниясы 
желісіне  кірме жол арқылы жалғанған, жеке темір 
жол терминалымен жабдықталған. Көлемді жеткізілім-
дерді тікелей делдалдарсыз және аралық баға қосусыз 
қамтамасыз ете алады. Өндірілген цемент сапасы 
қазақстандық және еуропалық сапа стандарттарына сай 
келеді. Жеке темір жол паркі цементті Қазақстанның 
кез келген жеріне жеткізу мәселесін тез әрі сапалы ше-
шуге мүмкіндік береді. Жүктелім қапсыз, қаппен және 
биг-тегпен жүзеге асырылады. Зауыт Алматы-Аста-
на автожолына және темір жол магистраліне жақын 
маңда орын тепкен. Сонымен бірге, терминалдардың 
тармақты желісі жеткізу және тиеу мәселесін жедел 
түрде шешуге мүмкіндік береді. Екі өндіріс орны да 
теміржолды да, автомобиль жолын да пайдаланады.    

– «Жамбыл цемент өндірістік компаниясы» ЖШС 
күні кешеге дейін темір жолмен 1 072,9 мың тонналық 
15 231 вагон өнім жөнелтуді жоспарлап, нақты жұмыс 
нәтижесінде 1 085,7 мың тонналық 15 445 вагон тауар 

тасымалданған. Жыл басындағы екіжақты келісім-
шарт құжаттарының кешеуілдеуінен жоғарыдағы 
көрсеткіш былтырғымен салыстырғанда аз болды. 
Яғни, цемент өнімдерін тасымалдау өткен жылғыдан 
83,7 мың тонналық 1231 вагонға кем түсті, – дейді 
Әділ Түсіпов.

Ал «Қазфосфат» ЖШС фосфат шығарудан бастап, 
олардан өндірілетін түпкі өнімді теміржол көлігі ке-
шенімен тасымалдауға дейінгі бүкіл жұмысты бір өзі 
атқаратын Қазақстан жеріндегі бірегей компаниялар 
қатарына жатады. Оның өнімдері Шығыс және Батыс 
Еуропаға, ТМД елдеріне, Қытайға, сонымен қатар ішкі 
нарыққа жөнелтіліп жатыр. «Қазфосфат» ЖШС жыл 
басынан бергі химиялық тыңайтқыштар тасымалын 
1816,7 мың тонна немесе 28 576 вагонға межеле-
се, орындағаны 1 863,5 мың тонна, 28 957 вагонға 
жетіп, 102,5 пайызды межелеген.  Бұл компанияның 
былтырғы жетістіктерінен 171,9 мың тонна немесе 2 
587 вагонға артық. 

Жалпы, Жамбыл жүк тасымалы бөлімшесі жыл ба-
сынан бері 6 043000 тонна  91 025 вагон жүк тиеп-

ҚАМДАНҒАН ҚАПЫ ҚАЛМАЙДЫ   
Қазіргі таңда аймақ теміржолшылары жаппай күзгі комиссиялық тексеру науқанына 
атсалысып, құжаттарын реттеп, құрал-сайманын сайлап отыр. Күзгі байқаумен  
қатар алдағы қатал қыстың қамына дайындық жайына да кірісіп кеткен. 

ҚЫСҚА ДАЙЫНДЫҚ

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ, 
Қызылорда

СЕРВИС

КЕЛЕЛІ КЕҢЕС

ЖҮК ТИЕУДІ ЖЕТІЛДІРМЕК
Маңғыстау жүк тасымалы бөлімшесінде сегіз айдың 
қорытындысы бойынша жүк айналымы – 104 пайызға, 
статистикалық жүктеме – 103 пайызға, локомотивтің орташа 
тәуліктік жүрісі – 102.7 пайызға, техникалық жылдамдық – 
100.7 пайызға, локомотив өнімділігі 100.8 пайызға орындалды. 

ТЕХСАБАҚ

ШЕБЕРЛІКТІ ШЫҢДАУ ҚАЖЕТ

Семей магистральдық желі бөлімшесінде теміржолшылар 
шеберлігін шыңдау ұдайы назарда ұсталады. Бұл орайда 
бөлімшенің материалдық-техникалық базасы жеткілікті. 
Бүгінде барлық техникалық кабинеттер толық компью-
терлендірілген, арнайы оқу бағдарламаларымен жұмыс 
істеуге мүмкіндік бар. 

ЛОГИСТИКА

КӨРСЕТКІШ КӨҢІЛ КӨНШІТКЕНМЕН...
Жамбыл жүк тасымалы бөлімшесі 
директорының логистика 
жұмыстары жөніндегі орынба-
сары Әділ Түсіповтің мәліметіне 
сүйенсек, аймақта логистика 
қарқынды дамып келеді.    

түсіру межесін 6 129891 тонна 91579 вагонға жеткізіп,  
жоспарды 106,68 пайызға артығымен орындаған. Яғни, 
бұл жерде жүк тасымалының 80 891тоннаға немесе 
554 вагонға артқанын аңғарамыз. Ал мұны былтырғы 
көрсеткішпен салыстыра қарайтын болсақ, 453975 
тоннаға немесе 6565 вагонға, яғни 108,00 пайызға 
ұлғайған.

Тарата айтсақ, жамбылдық теміржолшылар биыл 
көмір тасымалын 113 пайызға, мұнайды – 109 пайызға, 
химикаттарды – 112 пайызға, өндірістік шикізатты 
– 111 пайызға, граншлакты – 132 пайызға, қант, же-
міс-жидектерді – 133 пайызға, тұзды – 322 пайызға, 
цементті – 105 пайызға, контейнерлік жүктер – 117 
пайызға және қалдық жүктерді 194 пайызға артығымен 
тасымалдаған. 

Бұл сандарды да былтырғы көрсеткіштермен салыс-
тыра қарайтын болсақ, жұмыстың едәуір ұлғайғанына 
көз жеткізе түсеміз. Көрсеткіш көңіл көншітеді, деген-
мен меже бұдан да жоғары болуы мүмкін.

«Біздің бүгінгі мақсатымыз бен мүддеміз жүк тасы-
малын жетілдіріп, көлемін ұлғайта түсу. Мәселен, жүк 
түсірудің тәуліктік орташа техникалық жоспары 328,46 
вагонға  белгіленсе, қазіргі таңда ол 328,7 вагонды 
құрап отыр. Демек, жүз пайызға жетеғабыл. Демек, 
алдағы уақытта қарқынды үдете түсуі қажет», – деп 
санайды бөлімше директорының орынбасары.

Әсел МҰРАТБЕКҚЫЗЫ, 
Жамбыл

Қуаныш ҚОЖАЕВ, 
Семей

ҚАЛАМАҢЫ ТАСЫМАЛЫ 
ҚАШАН ҚАЛПЫНА КЕЛЕДІ?

«Тараз-Қаратау-Жаңатас» және «Тараз-Шу» бағытындағы 
қаламаңы тасымалының тоқтағанына жылға жақын уақыт 
өтті. Облыс орталығынан шалғай жатқан елді мекендер 
мен теміржол бойындағы шағын станция тұрғындары 
үшін тиімді болып келген бұл бағыттың жабылуына бірден 
бір себеп – қаржы тапшылығы. 

Ерман ӘБДИЕВ, 
Тараз
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ОБЪЕМ ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫХ ПЕРЕВОЗОК ЧЕРЕЗ 
ДВА ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫХ ПЕРЕХОДА НА КАЗАХС-
ТАНСКО-КИТАЙСКОЙ ГРАНИЦЕ В 2018 ГОДУ СОСТАВИЛ 
ОКОЛО 14 МИЛЛИОНОВ ТОНН И УВЕЛИЧИЛСЯ НА 38%. 
ПО СРАВНЕНИЮ С 2010 ГОДОМ НЫНЕШНИЕ КОНТЕЙ-
НЕРНЫЕ ПЕРЕВОЗКИ ИЗ КИТАЯ В ЕВРОПУ УВЕЛИЧИ-
ЛИСЬ БОЛЕЕ ЧЕМ В 40 РАЗ, НО ТОЛЬКО 1% ИЗ НИХ 
ПЕРЕВОЗИТСЯ ПО ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫМ ЛИНИЯМ, 
ОСТАЛЬНЫЕ 99% – ПО МОРСКИМ ПУТЯМ.

–  Уважаемый Владимир Имамович, 
как Вы оцениваете нынешний уровень 
развития Шанхайской организации со-
трудничества? Насколько возросла роль 
организации в транспортно-логистиче-
ской сфере?

– Шанхайская организация сотрудниче-
ства – это молодая трансконтинентальная 
международная организация, за 18 лет сво-
ей деятельности завоевала заслуженный 
авторитет на мировой арене и прочно впи-
салась в современную архитектуру между-
народных отношений. 

Наша Организация продвигает сотруд-
ничество между своими членами на осно-
ве верховенства международного права, 
прежде всего, Устава ООН, опираясь на 
принципы «Шанхайского духа», который 
воплощает взаимное доверие, взаимную 
выгоду, равенство, взаимные консультации, 
уважение к многообразию культур, стрем-
ление к совместному развитию.

Сегодня ШОС – это пример гармонич-
ного сосуществования разномасштабных 
государств, принадлежащих к различным 
историко-культурным и национальным 
традициям. 

За прошедшие годы в Организации нара-
ботан положительный опыт сотрудничества 
в сфере автомобильного транспорта, на-
лаживается комплексное многостороннее 
взаимодействие в железнодорожной сфере. 

Действующие в настоящее время в стра-
нах ШОС более 13 миллионов километров 
автомобильных дорог, из которых 15 тысяч 
являются высокоскоростными, а также бо-
лее 244 тысяч километров железных дорог 
способствуют расширению сотрудничества 
в торгово-экономической сфере и содейст-
вуют развитию региональной транспортной 
взаимосвязанности.

Необходимо отметить, что в 2018 году 
на Циндаоском саммите ШОС лидеры го-
сударств-членов поддержали инициативу о 
создании механизма Встреч руководителей 
железнодорожных администраций стран 
ШОС и проведении ее первого заседания 
в г. Ташкенте.

–  В 2017 году впервые за время суще-
ствования ШОС в ходе Астанинского 
саммита к Организации присоединились 
новые члены, и теперь на пространстве 
ШОС проживает более половины населе-
ния всего земного шара. Благоприятно 
ли это отразилось на процессе создания 
новых и модернизации действующих 
международных железнодорожных мар-
шрутов и мультимодальных транспорт-
ных коридоров в рамках ШОС?

–  Вы правы, ШОС сегодня приобрела 
новые качество и динамику после вступ-
ления в Организацию Индии и Пакистана, 
стала трансконтинентальной организа-
цией, которая объединяет сотни малых и 
больших народов и включает почти поло-
вину населения мира, охватывает около 
60% территории Евразийского материка. 
Совокупный ВВП всех стран Организации 
в прошлом году достиг 22,5% от общего 
мирового показателя, а внешнеторговый 
оборот государств – членов ШОС составил 
6,3 триллиона долларов США.

В сфере экономики год от года усилива-
ется акцент на расширении и углублении 
взаимодействия стран ШОС в транспорт-
ной, финансовой и других областях. Имен-
но поэтому в Бишкекской декларации глав 
государств – членов ШОС от 2019 года под-
черкнута важность дальнейшего углубле-
ния сотрудничества в транспортной сфере, 
включая создание новых и модернизацию 
действующих транспортных коридоров, 
мультимодальных центров логистики, 
внедрение инновационных и энергосбе-
регающих технологий и реализацию других 
инфраструктурных проектов для существен-
ного повышения транзитного потенциала 
государств – членов Организации.

С каждым годом наблюдается динамич-
ный рост объемов транспортных грузопе-
ревозок между государствами – членами 
ШОС, особенно в железнодорожном сек-
торе, устойчиво растет загруженность 
транспортных магистралей в регионе. 

БОЛЕЕ ПОЛОВИНЫ НАСЕЛЕНИЯ ЗЕМЛИ - 
ПРОСТРАНСТВО ШОС
О роли Шанхайской организации сотрудничества в транспортно-логисти-
ческой сфере, а также о реализации важных инфраструктурных проектов 
для существенного повышения транзитного потенциала государств – членов 
Организации рассказал генеральный секретарь ШОС Владимир Норов. 

Последовательно увеличивается пере-
возка грузов железнодорожным путем 
из Китая в Казахстан, Россию и далее 
в Европу, страны Центральной Азии и 
Персидского залива. 

К примеру, объем железнодорожных 
перевозок через два железнодорожных 
перехода на казахстанско-китайской 
границе в 2018 году составил около               
14 миллионов тонн и увеличился на 
38%. По сравнению с 2010 годом ны-
нешние контейнерные перевозки из Ки-
тая в Европу увеличились более чем в 40 
раз, но только 1% из них перевозится по 
железнодорожным линиям, остальные 
99% – по морским путям.

Это обуславливает продолжение ак-
тивной совместной работы по взаимно-
му инвестированию в развитие транс-
портно-логистической инфраструктуры, 
строительству высокоскоростных желез-
нодорожных и автомобильных дорог, 
созданию необходимой придорожной 
инфраструктуры, а также формирова-
нию мультимодальных логистических 
центров в странах Организации.

Одновременно значимым фактором 
эффективного функционирования 
транспортных коридоров является 
гибкая тарифная политика. Железно-
дорожные администрации государств 
– членов ШОС также ведут активное 
сотрудничество в области совершенст-
вования системы тарифообразования, 
предоставления различных льгот и пре-
ференций странам-партнерам. Все это 
создает предпосылки для увеличения 
грузопотоков, соответственно, расши-

ры и логистики, в том числе фор-
мирование сети индустриальных 
кластеров вдоль транспортных 
магистралей стран Организации.

Для последовательного вопло-
щения в жизнь положений Страте-
гии государствами – членами ШОС 
был разработан и утвержден в ходе 
Ташкентского саммита Организа-
ции в 2016 году соответствующий План 
действий на 2016-2020 годы. 

В документе обозначены такие важ-
ные векторы сотрудничества как раз-
работка и реализация комплекса мер 
по расширению транзитных перевозок 
между Азией и Европой по территории 
государств – членов ШОС, налаживание 
обмена информацией в области обеспе-
чения безопасности на транспорте, внед-
рение инноваций и интеллектуальных 
транспортных систем.

– Каковы основные приоритеты 
ШОС в сфере развития транспортно-
го взаимодействия на сегодняшний 
день? Какие проблемы требуют ско-
рейшего решения, и что в этом на-
правлении может предпринять ШОС?

– Основные приоритеты развития 
транспортного взаимодействия между 
государствами – членами ШОС, в целом, 
отмечены в международных договорах 
ШОС, декларациях и совместных ком-
мюнике, принятых по итогам заседаний 
Совета глав государств и Совета глав 
правительств государств – членов ШОС. 

Они заключаются, как уже ранее было 
отмечено, в эффективном использова-
нии имеющейся инфраструктуры в 

Особого внимания требует упрощение 
таможенных и визовых процедур, а также 
синхронизация и повышение эффективно-
сти работы пунктов пропуска на государ-
ственных границах, внедрение информа-
ционно-коммуникационных технологий 
и взаимное признание водительских удо-
стоверений.

Все эти меры могут быть учтены в про-
цессе дальнейшего совершенствования 
договорно-правовой базы многосторон-
него сотрудничества между государства-
ми – членами ШОС. К примеру, разработ-
ка проекта Программы взаимодействия 
между государствами – членами ШОС в 
сфере развития мультимодальных транс-
портно-логистических центров могла бы 
способствовать повышению эффективно-
сти функционирования международных 
транспортных коридоров Евразийского 
региона.

Пристальное внимание необходимо 
также уделять вопросам активного задей-
ствования потенциала государств-наблю-
дателей и партнеров по диалогу ШОС в 
процессе сотрудничества в транспортной 
сфере. В этом контексте важно отметить 
своевременную инициативу Президента 
Республики Казахстан Касым-Жомарта То-
каева, озвученную на Бишкекском саммите 
ШОС 14 июня 2019 года, о привлечении 
заинтересованных партнеров к планируе-
мой второй Встрече руководителей желез-
нодорожных администраций государств 
– членов ШОС в г. Нур-Султане. 

– За довольно короткий срок в Цент-
ральной Азии региональное сотрудниче-
ство вышло на новый уровень развития 
во всех сферах, в том числе в торгово-
логистической и транзитной. На Ваш 
взгляд, продолжится ли данная дина-
мика?

– Действительно, за последние годы ре-
гиональное сотрудничество между госу-
дарствами Центральной Азии сделало ог-
ромный рывок вперед, достигнуты важные 
положительные результаты во всех облас-
тях межгосударственного взаимодействия, 
в том числе в транспортно-логистической 
сфере. Региональное сближение, восста-
новление доверия и взаимопонимания, а 
также оперативное решение накопившихся 
проблемных вопросов на основе разумных 
компромиссов и с учетом интересов всех 
сторон – главные результаты, достигнутые 
благодаря доброй воле руководителей цен-
трально-азиатских государств.

В этом ключе следует упомянуть о пер-
вой Консультативной встрече глав госу-
дарств Центральной Азии, прошедшей 
в марте 2018 года в столице Казахстана, 
которая стала ярким примером начала 
нового этапа в отношениях стран региона.

На сегодняшний день в Центральной 
Азии есть все необходимые условия для 
динамичного и плодотворного как двусто-
роннего, так и многостороннего сотруд-
ничества в сфере транспорта и транзита, 
развития международных транспортных 
коммуникаций и логистической инфра-
структуры.

– Как Вы оцениваете реализацию 
проекта по строительству Евразийской 
высокоскоростной железнодорожной 
магистрали по маршруту Пекин – Нур-
Султан – Москва – Берлин?

– Инициатива первого Президента                     
Республики Казахстан Нурсултана Назар-
баева по созданию Евразийской высокоско-
ростной железнодорожной магистрали по 
маршруту Пекин – Нур-Султан – Москва – 
Берлин, предложенная им на саммите ШОС 
в Циндао в июне 2018 года, заслуживает 
серьезного внимания.

Как правило, масштабные многосторон-
ние инфраструктурные проекты позволя-
ют на долгосрочной основе задействовать 
научный, финансовый и человеческий 
потенциал, способствуют значительному 
увеличению товарооборота между госу-
дарствами – участниками проекта, несут 
в себе положительные экономические и 
социальные эффекты.

Проект такого уровня – это тысячи но-
вых рабочих мест, новые производства, 
техническое обслуживание магистрали, 
создание логистических центров и различ-
ных сервисов вдоль путевой линии.

– Насколько транспортно-логистиче-
ская составляющая ШОС увязана с реа-
лизацией китайской инициативы «Один 
пояс – Один путь»?

– Сотрудничество в рамках инициативы 
«Один пояс – Один путь» (ОПОП), выдви-
нутого председателем КНР в 2013 году в 
ходе официального визита в Казахстан, 
призвано объединить усилия многих го-
сударств мира в целях поиска адекватных 
и комплексных ответов на те сложные вы-
зовы, которые стоят перед ними.

В прошлом Великий Шелковый путь, как 

одно из ключевых звеньев современного 
«Пояса и пути», имел важнейшее значение 
в отношениях между различными реги-
онами. Мегапроект «Пояс и путь» также 
предполагает взаимовыгодное сотрудни-
чество, углубление взаимного доверия и 
стремление к совместному развитию, рас-
крытие потенциала партнерства во многих 
сферах. Все это соответствует духу ШОС, ее 
целям, задачам и принципам. 

Закономерно, что большинство госу-
дарств – членов ШОС выражают твердую 
поддержку инициативе КНР и последова-
тельно наращивают усилия по совместной 
ее реализации в целях формирования на 
пространстве ШОС широкого, открытого, 
взаимовыгодного и равноправного парт-
нерства, что нашло отражение в деклара-
циях последних трех саммитов ШОС.

Сопряжение инициативы ОПОП с на-
циональными стратегиями экономиче-
ского развития государств – членов ШОС 
соответствует целям, задачам и принципам 
нашей Организации. Так, сопряжение Ев-
разийского экономического пространства 
и «Одного пояса и одного пути» позволя-
ет создать широкую транзитную зону для 
грузопотоков из Азии в Европу и обратно.

Для стран Центральной Азии сопряже-
ние национальных стратегий развития с 
«Поясом и путем» позволяет создать пря-
мой выход стран региона к морским пор-
там. Кроме того, оно превращает регион 
в перекресток трансконтинентальных 
транспортных коридоров «Север – Юг» и 
«Восток – Запад».

В данном контексте субрегиональный 
транспортный коридор «Россия – Казахс-
тан – Узбекистан – Туркменистан – Иран 
– Оман – Индия» способен обеспечить всем 
странам региона выход на рынки Ближнего 
Востока и к портам Средиземного моря. 

В перспективе одним из важных звеньев 
транспортной сети ШОС в рамках проекта 
«Восток – Запад» призвана стать железная 
дорога Узбекистан – Кыргызстан – Китай, 
о чем заявили на Саммите ШОС в Бишкеке 
14 июня 2019 года Президент Кыргызстана 
Сооронбой Жээнбеков и Президент Узбе-
кистана Шавкат Мирзиеев.

В процесс формирования региональ-
ных транспортных магистралей важно 
вовлекать Афганистан, что, несомненно, 
послужит еще одним фактором для стаби-
лизации ситуации в этой стране. Железная 
дорога Хайратон – Мазари-Шариф и про-
ектируемые трассы Мазари-Шариф – Ге-
рат и Мазари-Шариф – Пешавар позволят 
сформировать новый транзитный коридор 
с выходом на порты Индии, Ирана, Пакис-
тана, а также на их железные дороги и к 
портам Чахбахар и Гвадар. 

– Как продвигается согласование про-
ектов Рамочного соглашения между пра-
вительствами государств – членов ШОС 
о формировании и функционировании 
системы интегрированного управления 
транспортными перевозками, а также 
Концепции взаимодействия железно-
дорожных администраций государств – 
членов ШОС? Какие перспективы откры-
ваются для государств – членов ШОС?

– В Бишкекской декларации Совета глав 
государств – членов ШОС от 2019 года под-
черкнута необходимость продолжения 
работы по согласованию проектов Согла-
шения между правительствами государств 
– членов ШОС о формировании и функци-
онировании системы интегрированного 
управления транспортными перевозками, 
а также Концепции взаимодействия желез-
нодорожных администраций государств 
– членов ШОС.

Эти концептуальные документы, нахо-
дящиеся в настоящее время на экспертной 
проработке сторон, направлены на объеди-
нение усилий стран ШОС для развития их 
транзитных возможностей и повышения 
конкурентоспособности транспортных ма-
гистралей государств – членов Организации 
на мировом рынке транспортных услуг. 
Они преследуют цель создания технологи-
чески сопряженных транспортных комму-
никаций, обустроенных для передвижения 
транспортных средств, перемещения грузов 
и пассажиров, последовательной гармони-
зации информационных и тарифных сис-
тем, структур и механизмов управления 
различными видами транспорта.

В будущем благодаря практической ре-
ализации этих программных документов 
следует ожидать получения высокого муль-
типликативного эффекта, который обеспе-
чит динамичное развитие транспортного 
взаимодействия на пространстве ШОС. 

– В Нур-Султане состоялась вторая 
Встреча руководителей железнодорож-
ных администраций государств – членов 
ШОС. Каковы итоги?

– Данный механизм существенно расши-
ряет перспективы сотрудничества в сфере 
транспорта между странами ШОС. 

Проведение регулярных Встреч руково-
дителей железнодорожных администра-
ций государств – членов ШОС способствует 
расширению рынка транспортных услуг, 
повышению эффективности и раскрытию 
огромного потенциала в железнодорожной 
отрасли, обмену мнениями по вопросам 
таможенного оформления и тарифной по-
литики, а также изучению возможностей 
создания на пространстве Организации 
новых экономически эффективных меж-
дународных железнодорожных коридоров.

По итогам второй Встречи руководи-
телей железнодорожных администраций 
принят ряд значимых для дальнейшего 
продвижения взаимовыгодного сотруд-
ничества решений и важных отраслевых 
документов, в том числе одобрение Кон-
цепции взаимодействия железнодорожных 
администраций государств – членов ШОС и 
внесение его на рассмотрение Совета глав 
правительств стран Организации, а также 
утверждение Положения об экспертной ра-
бочей группе и трехлетнего Плана работы 
Встречи руководителей железнодорожных 
администраций.

Беседовала Асель ШАЙХЫНОВА

рения экономического сотрудничества 
на пространстве ШОС.

–  В рамках ШОС была принята 
Стратегия развития Организации до 
2025 года. Расскажите, пожалуйста, 
подробнее о содержательной части 
этой Стратегии в разрезе железнодо-
рожного сотрудничества, насколько 
эффективно она реализуется на дан-
ный момент?

– В целях выведения ШОС на каче-
ственно новый уровень, характеризу-
ющийся повышением эффективности 
сотрудничества в сферах политики, 
безопасности, экономики, развития 
культурных и гуманитарных связей, 
расширения участия в делах региона и 
процессе глобального регулирования, в 
2015 году на Саммите ШОС в г. Уфе гла-
вами государств была принята Страте-
гия развития Организации до 2025 года.

Этот документ, разработанный на 
основе положений Хартии ШОС и До-
говора о долгосрочном добрососедстве, 
дружбе и сотрудничестве государств – 
членов Организации, определяет ориен-
тиры и параметры дальнейшей эволю-
ции ШОС, учитывает прогноз развития 
международной и региональной обста-
новки, а также оценки деятельности 
самой ШОС, ее роли в регионе и мире, 
соотношение с другими субъектами 
международных отношений.

Стратегией предусмотрены меры по 
реализации транзитного потенциала 
ШОС, формированию региональных 
транспортных и транзитных коридо-
ров. Важным направлением совместной 
работы определено взаимодействие в 
области модернизации инфраструкту-

области транспорта и коммуникаций, 
создании новых мультимодальных 
транспортных коридоров, в том числе 
связывающих страны ШОС с крупней-
шими морскими портами, строитель-
стве современных центров логистики, 
совершенствовании транзитного потен-
циала государств-членов, обеспечении 
благоприятных условий для транспор-
тировки экспортных, импортных и 
транзитных грузов на мировые рынки 
и увеличении объемов грузо- и пассажи-
рооборота, содействии сотрудничеству 
между транспортными и экспедиторски-
ми компаниями, налаживании инфор-
мационного обмена, проведении фору-
мов, семинаров и других мероприятий 
среди специалистов в сфере транспорта 
и логистики.

Кроме того, значимым трендом в 
транспортной индустрии региона ста-
новится строительство высокоскорост-
ных магистралей. Межгосударственное 
взаимодействие в этом направлении бу-
дет способствовать увеличению числа 
совместных предприятий, специализи-
рующихся на инновационных техноло-
гиях в области металлургии, машинного 
оборудования и других смежных сферах.

В то же время, странам ШОС необхо-
димо решить ряд общих задач в этом 
направлении.

Прежде всего, это развитие инфра-
структуры логистических центров, сты-
кующих различные виды транспорта, 
модернизация существующих сетей 
и транспортных объектов, ускорение 
процессов гармонизации и унификации 
стандартов в сфере транспорта, а также 
фитосанитарных правил. 
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Гүлфайруз ТӨРЕМҰРАТОВА, 
Ақтөбе

 Осы Ақтөбе қаласында дүниеге 
келген Иринаны тағдыры бала кезден-
ақ теміржолмен байланыстырған 
сыңайлы. Тек теміржолшылар мекен-
деген тұрғын үйде балалық шағын 
өткізген Иринаның анасы Краснова 
Надежда Александровна  өмірінің 40 
жылын осы теміржол саласына арнаған 
ардагер еді. Балалық шағын соғыстың 
зұлмат жылдары ұрлап, 14 жасында те-
міржол училищесіне оқуға түскен На-
дежда 1946 жылы станцияға  жұмысқа 
тұрып, зейнеткерлікке шыққанға дейін 
еңбек етіпті.

 – 12-13 жасымда сіңлім Маринамен 
бірге Ақтөбе станциясында «стрелоч-
ник» болып еңбек ететін анамызға 
еріп барып, бағыттағыштарды май-

лап жүрдік. Сол кезде маған анамның 
бағыттағыштарды қолмен ауысты-
рып, тазалап, тыным таппай жүретіні 
ұнайтын. Оған көмектесуге тырыса-
тынмын, ұжымдастарының «қандай ке-
ремет көмекшің бар» деген мақтауын 
естіп марқайып қалатынмын.   Сол 
кездің өзінде мен: «Теміржолда жұмыс 
жасау қандай керемет, өскенде темір-
жолшы боламын» деп ой түйгенім есім-
де. Мектеп  бітіргенде 17 жаста едім. 
Теміржолға кәмелет жасына жетпеген-
дерді жұмысқа алмайды. Мен уақытша 
теміржол ауруханасына жұмысқа 
тұрып, тіркеу бөлімінде науқастардың 
картасын толтырып жүрдім. 18-ге 
толған соң бірден теміржолға ауыс-
тым. Автоматтандырылған есептеу 

орталығында бірнеше жыл еңбек 
еткен соң жүк тасымалдау бойын-
ша құжаттарды өңдеу орталығына 
(ТехПД) ауысып ұзақ жыл еңбек еттім. 
Сырттай оқуға түсіп, теміржол коллед-
жін «бухгалтерлік есеп және аудит» 
мамандығы бойынша тәмамдадым, 
өзімді нағыз теміржолшы ретінде 
сезіне бастадым, – деп еске алды ке-
йіпкеріміз.

Ирина қай жұмыста да өзінің 
еңбекке ептілігі мен сауатты маман 
екенін көрсете білді. Сондықтан 
басшылық Ақтөбе жүк тасымалы 
бөлімшесіне транзиттік тасымал есеп-
қисабын жүргізуге ауыстырғанда бұл 
өзіне көрсетілген үлкен сенім деп 
қабылдады және сол сенім үдесінен 

«ҮЗДІК МАМАН»  АТАНҒАН ИРИНА
Ақтөбе жүк тасымалы бөлімшесінде 
инженер болып қызмет ететін Ири-
на  Краснова жуырда зейнеткер-
лікке шығады. Көп жылдар бойы 
бір салада табан тіреп еңбек ет-
кен ол жақында ғана «Үздік ма-
ман» атанды. Өмірінің 42 жылын 
теміржолға арнаған білікті маман 
тағдырының теміржолда өрілгеніне 
еш өкінбейді...

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың «Сын-
дарлы қоғамдық диалог – Қазақстанның тұрақтылығы 
мен өркендеуінің негізі» атты Қазақстан халқына Жол-
дауын түбек теміржолшыларына түсіндіру жұмыстары 
басталды. 

Осы бағытта Мұнайлы ауданында құрылған ақпарат-
тық насихат тобы жуырда Маңғыстау жүк тасыма-
лы бөлімшесінде болып, теміржолшылармен кездесті. 
Басқосуды Маңғыстау жүк тасымалы бөлімшесі ди-
ректоры Нәжимеден Ғұбашов ашып, жүргізіп отырды. 
Жиын барысында ақпараттық топ  мүшелері Мұнайлы 
аудандық мәслихат хатшысы Бердібек Назар, аудандық 
ішкі саясат және тілдерді дамыту бөлімі басшысының 
міндетін атқарушы Забира Сарибасова Президент Жол-
дауын тұрғындарға жеткізу және жасөспірімдер арасында  
қылмыстың алдын алу бойынша ақпараттық түсіндіру 
тобының жоспарына сай түсінік берді. Олар Президенттің  
алғашқы Жолдауында аталған бағыттар қалай көрініс 
тапқанын әңгімелеп, жастардың қоғам мен өмірге ізгілікті 
көзқарасын қалыптастырып, қылмыстық әрекеттерге жол 
бермеу жөніндегі қағидалармен тәрбиелеу жайлы сөз етті. 

Маңғыстау жүк тасымалы бөлімшесі директоры 
Нәжимеден Ғұбашов мұндай кездесулер келер аптадан 
бастап аймақ теміржолының алыс-жақын басқа да ме-
кемелерінде жалғасатын болады. Осыған орай станция 
бастықтарына тиісті тапсырмалар берілген. «Мемлекет 
басшысының Жолдауы қазіргі әлеуметтік-экономикалық  
жағдайға қатысты нақты міндеттер қойып отыр. Елдің 
әл-ауқатын арттыруға бағытталған мәселелердің шешімін 
табу басты назарда болмақ. Жолдаудың мақсаты – 
қоғамның қай саласы болмасын барлығына да жіті көңіл 
бөлініп, Президенттің өз сөзімен айтқанда қоғам талабына 
сай тиімді мемлекет құру», – дейді аймақ теміржолының 
басшысы.

Шахида ЖҰМАН, Маңғыстау

Нақты әрі үздіксіз жұмыс 
істейтін көліктік кешен бол-
майынша мемлекеттің эко-
номикасы ойдағыдай дами 
алмайды. Бұл ең алдымен 
теміржол көлігіне қатысты, 
сол арқылы халықара-
лық және аймақаралық 
жүктер мен жолаушылар 
тасымалының негізгі бөлігі 
жүзеге асырылады. «Те-
міржол – ел экономикасы-
ның күретамыры» деп 
сондықтан да бекер айтыл-
маса керек. 

М е м л е к е т  б а с ш ы с ы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
Қазақстан халқына арнаған Жолдауына орай Жамбыл Жүк 
тасымалы бөлімшесінің директоры Берік Ақшалов осылай 
дейді. «Президенттің  халыққа арнаған Жолдауында темір 
жол саласының маңыздылығына тоқталып өтті. Мемле-
кет басшысы темір жол саласындағы қолдан жасалатын 
билет тапшылығын жоюды және оны тез арада қолға алу-
ды тапсырды. Мұнымен қоса, Президент бүгінде басым 
бағыттың бірі болып отырған «қарапайым заттар эконо-
микасын» да ұмытпауды ескертті. Бұл тұрғыда саладағы 
кемшіліктерді жойып, жұмысты жетілдіру бағытында 
атқарылып жатқан жұмыстар аз емес. Соның бірін атап 
айтар болсақ, «Жолаушылар тасымалы» пойызына билет 
алу биыл 1 шілдеден бастап автоматтандырылған жүйе 
арқылы іске асырылып келеді. Электронды теміржол би-
леттері фискалды чек ретінде саналып, жолаушыларды 
есепке алу мен отырғызуға негіз болады. Бұл өз кезегінде 
мұндағы алыпсатарлардың заңсыз әрекеттері мен өзге 
де бірқатар қитұрқылықтардың алдын алуға сеп болуда. 
Әйткенмен, кемшіліктер түп-тамырымен жойылды деп 
те айта алмаймыз. Сондықтан алдағы уақытта Президент 
Жолдауы аясында осы бағытта жұмысымызды жетілдіріп, 
жандандыра түсетін боламыз», –- деп пікір білдірді аймақ 
басшысы.  

Әсел МҰРАТБЕКҚЫЗЫ, Жамбыл 

ҚОҒАМ ТАЛАБЫНА САЙ

ЖАСАЛЫП ЖАТҚАН 
ЖҰМЫС КӨП

«Теміржолсу-Арыс» ЖШС 
Түркістан облысы бойынша темір-
жол мекемелерін және де темір-
жол бойында орналасқан халықты 
сумен қамтамасыз етеді. Облыс 
бойынша 25 елді мекенді оның 
ішінде Шымкент, Арыс, Түркістан 
қалаларында су таратқыш бекеттері 
орналасқан. «Теміржолсу-Арыс» 
ЖШС құрылтайшысы – «Теміржол-
су» АҚ болып табылады.

«Қазақстан темір жолы» ҰК» 
АҚ қабылдаған «Мөлдір бұлақ» 
бағдарламасы республикалық 
«Ақ бұлаққа» балама, теміржол 
станциялары мен жол бойындағы 
ауыл-аймақты сапалы ауыз су-
мен қамтамасыз ету мақсатын 
көздейді. Осы бағдарламаға бай-
ланысты «Теміржолсу-Арыс» ЖШС 

17 елді мекенге күрделі құрылыс 
жұмыстарын жүргізді. Бағдарлама 
арқылы серіктестік біраз техника, 3  
трактор экскаватор, 3 УАЗ автома-
шинасын, 1  КАМАЗ және трактор 
тіркемесімен сатып алды. Соның 
арқасында «Теміржолсу-Арыс» 
мекемесі өте ауқымды жұмыс 
атқарып, Шымкент, Түркістан, 
Арыс, Сауран, Разъезд 30, 
Күншағыр, Отрабат, Ұзынқұдық, 
Ақшоқат, Қара-қоңыр, Қостүйін, 
Ақдала, Қалаш, Қызыл-сай, Ман-
кент, Қарақшы, Көктерек, Қабыл-
сай, Шағыр, Шенгелді бекеттерін-
де соңғы 30-40 жыл бойы шешімі 
табылмай, ауыз су құбыры және 
ғасыр бойы күрделі жұмыс көрмей 
келген сукернеуіш мұнарасының 
қайта қалпына келтіріліп, ауыл 
тұрғындарына сапалы ауыз суды 
тәулік бойы үзбей беруге қол жет-
кізді. Су сапасына сын жоқ.

СУДЫҢ САПАСЫНА СЫН ЖОҚ
Теміржолшылар қаласы аталатын Арыста ауыз су мәселесі қашаннан 
бар. Тек «Қазақстан темір жолы» ҰК» АҚ қабылдаған «Мөлдір бұлақ» 
бағдарламасы аясында  арыстықтар таза суға қол жеткізіп, ауыз суға 
жарыған сыңайлы. Жарты ғасыр бойы күрделі жұмыс жүргізілмей, 
сапасыз су ішіп келген арыстықтарға  жоғарыдағы бағдарлама 
бойынша қаржы бөлініп, Арыс су сүзгі станциясына ас тұзы арқылы 
гипохлорит натрия өндіретін УОЭ-Э-20Г электролиздік қондырғы, 
соңғы үлгідегі ОДМ-2Ф су тұндыру материалы Свердловск облы-
сынан алынып, іске қосылды. 

«Барлық  бекеттерде су за-                                                                                       
лалсыздандыру қондырғыла-
ры соңғы үлгідегі техноло-
гияларымен және электр 
қуатын үнемдейтін насостар-
мен жабдықталды. Үлкен су 
қоймалары бар бекеттер-
де қандай да бір террорлық 
әрекеттерден сақтану үшін 
бейнебақылау камералары ор-
натылып, санитарлық аймақтар 
толығымен қоршауға алынған.  

– Арыс қаласындағы су сүзгі 
станциясы 1964 жылы салынған, 

өнімділігі тәулігіне 9000м3 су. 
«Мөлдір бұлақ» бағдарламасы 
бойынша 2012-2014 жылдарға 
барлығы 166 219 000 теңге қаржы 
бөлініп толығымен жұмсалды. 
Серіктестігіміз 6990 үй санын 
құрайтын 27960 адамды сумен 
қамтамасыз етеді. Су есептегіш 
құралы 89 пайызды құрайды. 
Мұнда теміржол мекемесінің 
саны – 33, бюджет мекемесінің 
саны – 55, коммерциялық 
мекемелердің саны – 176, – деп 
мәлімет берді  «Теміржолсу-Арыс» 
ЖШС директоры Бекайдар Нар-
шабеков.

Жоғарыда аталған меке-
мелердің су есептегіш құралы 
100%-ті  құрайды.  Бұдан 
бөлек, Арыс қаласында сумен 
қамтамасыз ететін 25 бекет, 29 
электрқондырғы насос станция-
сы, 33 су ұңғысы, 14  су мұнарасы, 
164,8 км су құбыры, 6  жылу 
қазандығы бар екен.

2014 жылы Отрабат бекетін-
де 1904 жылы салынған су 
мұнарасына күрделі жөндеу 
жұмысы жасалынды және 800 
м ауыз су құбыры толығымен 
ауыстырылып іске қосылыпты. 
Сонымен қатар, Күншағыр бе-
кетінде су ұңғысы бұрғыланып, 
жаңадан насостық станция са-
лынып, санитарлық аумағы 
қоршалынған.   

– Қысқы дайындыққа келетін 
болсақ, 6 жылу қазандығы, оның 
ішінде Түркістан қаласында – 2 , 

Арыс қаласында – 3 , Шеңгелді  бе-
кетінде – 1 қазандық  толығымен 
қысқа дайын. «Майкубен-Вест» 
ЖШС-нен көмір алу үшін келісім 
шартқа отырғанбыз. Бүгінгі таңда 
7 вагон көмір келе жатыр. Бірін-
ші қарашадан бастап жылу беруді 
бастаймыз. Серіктестік нысанда-
рында жұмыс бір қалыпты жүріп 
жатыр. Жылу қазандықтары қысқа 
100 пайыз дайын.  Әзірге 338 тон-
на көмір түсіріп алдық. Кочегарлар-
ды медициналық байқаудан және 
өндірістік қауіпсіздік талаптары 
бойынша тексеруден өткізіп, рұқсат 
куәліктерін оқу орталығынан алып 
бердік. 

Сонымен қатар, аудандық 
Мәдениет үйін, Шымкент ПЧ ме-
кемесін, Әскери комендатура 
ғимараттарының жылу жүйесін 
тазартып беріп, 400 мың теңгеге 
жуық қосымша табыс таптық. 
Техника қауіпсіздігі және еңбекті 
қорғау толық сақталуда. Серіктестік 
нысандарында жұмыс бір қалыпты 
жүріп жатыр. 

Жұмысшылар арнайы киіммен 
қамтылып жатыр, зиянды еңбек 
жағдайында жүрген жұмысшыларға 
сүт берілуде, – деп ақпарат берді 
«Теміржолсу-Арыс» ЖШС өндірістік 
техникалық  бөлімінің бастығы Та-
забек Алтынбеков. 

Сондай-ақ,  бұдан бөлек 
мекеменің автокөліктері түгел 
техникалық байқаудан түгел өтіп, 
4 автокөлікке GPS орнатылыпты. 
Күзет және өрт қауіпсіздігі қатаң 
қадағаланып,  өрт қауіпсіздігі 
бойынша 14 дабыл құрылғысы мен 
күзет бойынша 6  бейнебақылау ор-
натылыпты.

Суретті түсірген автор

МҰҚЫР СТАНЦИЯСЫНДАҒЫ МЕРЕКЕ 
Атырау облысына ат басын бұрған  «Денсаулық» 
пойызы осы аптада Мұқыр станциясына аял-
дады. Ақжолтай пойыздың сапарын мерекеге 
айналдырған жергілікті халық оны құшақ жая 
қарсы алды. Атырау жүк тасымалы бөлімшесі 
басшысының орынбасары Серік Қабдешев 
жергілікті тұрғындарды тегін медициналық 
қызметті барынша тиімді пайдалануға 
шақырды, ал пойыз қызметіне сәттілік тіледі. 

ала жазылусыз-ақ қаралып, өз 
науқасының қаншалықты деңгейде 
екенін, тағы қай жерінің ауыраты-
нын және емделу жолдарын біле 
алады. Міне, бүгіннен бастап Мұқыр 
станциясының тұрғындары тайлы-
таяғымен, бүкіл отбасы, балаларымен 
келіп кезекке жазылып, кез келген 
дәрігерге емін-еркін кіріп-шығып 
жатыр. «Жыл сайын «Денсаулық» 
пойызы келгенде тексерістен өтіп 
алуға, білікті мамандарға қаралып, 
денсаулығымызды түзеп алуға тыры-
самыз. Мамандардың барлығы бір 
пойыздың ішінде халыққа қызмет 
көрсетіп, тұрғындардың денсаулығын 
барынша тексерістен өткізіп жатыр. 
Менің қан қысымым көтеріліп кетеді, 
соны өлшетіп отырмын, содан соң 
терапевтке  барамын. Дәрігерлерге 
рахмет, алдына келгенді қайтармай 
өте жақсы жұмыс жасап жатыр», – 

дейді Мұқыр станциясының бастығы 
Боран Өтеулиев.

Екі күнде үш жүзден астам адам 
жылжымалы емхана қызметін 
пайдаланған.  Негізі заманауи 
медициналық аппараттармен 
жабдықталған пойыздың дәрігер-
мамандары бір күнде осынша адам 
қарауға қауқарлы. Денсаулығына 
бей-жай қарамай, мүмкіндікті пай-
даланып қалуға тырысқан халық 
«Денсаулық» медициналық пойызы-
на жүгінуде. Тіпті тек мұқырлықтар 
емес, жан-жақтағы елді мекендерден 
ат сабыл-тып келіп жатқандар да 
баршылық көрінеді. Пойыз Атырау 
аумағында 16 күн болып, Жаман-
сор, Мақат, Доссор, рзд. Туманное, 
Аққыстау, Нарын, Исатай, Афана-
сьева, Ганюшкино станцияларын 
аралайды. 

Суретті түсірген автор  

Пойыздың бас дәрігері Досмұхан 
Қадралиевтің айтуынша, төрт вагон 
заманауи технологиялық дәрігерлік 
құрал-жабдықтармен жабдықталған. 
Кәдімгі дәрігердің қабылдау 
бөлмесіндей, кез келген жан қаралып, 
кеңес алуға, диагностикалық тексе-
руден өтуге барлық мүмкіндік бар. 
Халық алдымен тіркелуден өтіп, со-
дан соң қалаған дәрігерлеріне жол-
дама алады. Цифрлы рентген, УДЗ 
аппараты, эндоскопия, электрокар-
диография, стоматологиялық құрал-
жабдықтар, тонометр, офтальмоскоп, 
ЛОР, лабораториялық анализатор ап-
параттары жұмыс жасап тұр. 

Негізгі медициналық бригада 
құрамы Алматы қаласы Асфандия-
ров атындағы медицина универси-
теті мамандарынан құралған. Пойыз 
құрамында жиырма үш  маман бар, 14 

дәрігер және инженер-оператор 
мен медбикелер. Әрқайсысының 
өз кабинет-купелері бар. Дәрігерлер 
құрамы халықтың қажеттілігіне сай 
жинақталған. Терапевт, кардиолог, 
хирург, невропатолог, гинеколог, тіс, 
көз, құлақ, мұрын тексеретін, рен-
тгеннен өткізетін, қан, басқа да ана-
лиздерді айыратын арнайы маман-
дар пойызда қызмет атқарады. Бәрі 
де жас, жігерлі, білімді де білікті ма-
мандар, – дейді Досмұхан Бағытұлы. 

Дәрігер  тұрғындар негізінен тера-
певт, кардилолог, уролог, невропато-
лог дәрігерлеріне көп қаралатынын 
айтады. Ішкі құрылыс бойынша УЗИ-
ге түскенді қалайды. Сонымен қатар 
көз дәрігеріне келушілер көп екен. 
Аймақтағы экологияның нашарлығы 
адам ағзасына зор зиян тигізіп 
жатқанын содан-ақ білуге болар. 

Жалпы, мұндай пойыздың жұмыс 
жасауы халыққа өте қолайлы. Бір 
мезгілде бірнеше дәрігерге алдын 

шыға білуге барын салды. Білімін 
жетілдіріп, ізденіп, үйренуден, 
оқып-тоқудан жалықпады. Бұл жер-
де 10 жылға жуық еңбек еткен соң 
құжат айналымы бөлімінде, сосын 
құпия әскери жүктерді тасымал-
дау бөлімінде еңбек етті. Бұдан әрі 
Иринаның еңбек өтілі тауар касси-
рі, одан әрі аға тауар кассирі, кейін 
қазіргі инженер лауазымына ұласып, 
өз міндетін жоғары жауапкершілік-
пен атқарумен тек алғысқа ие болып 
келеді.    

– Кез келген жетістікке жеткісі ке-
летін адамда ең бірінші өзіне және 
жұмысына деген жауапкершілігі 
жоғары болуы тиіс. Сондай-ақ, 
атқарып отырған жұмысыңды жақсы 
көре алмасаң да, ең болмағанда 
сыйлауға тиіссің. Сонда жұмысың 
да жақсы жүреді, жемісін де береді. 
Барлық кезде сен қоғамның бір 
мүшесі екеніңді ұмытпай, айналаңда 
жұмысты бірге атқарып отырған 
әріптестерді сыйлау керегін баса 
айтқым келеді. Себебі, жалғыз бір 
адам бөлімнің барлық жұмысын 
атқару мүмкін емес. Теміржолда 
жекедара табысқа жету жоқ, тек 
ұжым болып бірге еңбектенгенде 
ғана ортақ нәтижеге қол жеткізесің, 
демек табыс та ортақ.  Осы орайда, 
мені үнемі қолдап келген барлық 
әріптестеріме ризашылығымды 
білдіремін. Сондай-ақ, бір жер-
ден екінші жерге үйренісіп кету де 
оңай емес. Кезінде мені осы салаға 
келгенде, тәжірибелерімен бөліскен 
тәлімгерлеріме де алғысым шексіз, 
– дейді таяуда зейнеткерлікке 
шығатын Ирина Краснова.

Суретті түсірген автор
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Елена КОЛДАСБАЕВА, 
Алматы  

  Эту милую женщину многие 
знают и  уважают на железной 
дороге, а привлекает она всех 
своими душевными качествами. 

– Очень люблю свою работу, 
– говорит Гульнара Бейсеновна. 
Когда я впервые пришла  рабо-
тать на железную дорогу,  меня 
сразу покорили люди, их соли-
дарность и взаимовыручка. А 
когда перешла работать в музей, 
словно время повернуло вспять, 
насколько интересно заниматься 
поисковой работой,  прикасаясь к  
истории и проводить экскурсии 
для тех,  кто любит и интересует-
ся историей железнодорожного 
транспорта.

В этом году исполняется ровно  
20 лет со дня основания музея, а 
начинателем, первым директо-
ром музея был Бейсен Шормаков, 
который воплотил множество 
идей, проектов в истории раз-
вития музея, собрав огромное 
культурное наследие. На  генном 
уровне талант  оформителя и ре-
жиссера передался по наследству 
и его дочери  – Гульнаре, нынеш-
нему директору музея.

А еще у Гульнары Бейсеновны 
есть любимое хобби, которому 
она предается в свободное время. 
Она  занимается энкаустикой – 
это древнее искусство живописи 
горячим воском. 

– Я не особо умела рисовать, но 

всегда хотела. И вот нашла для 
себя выход. Энкаустика – техника 
рисования воском горячим утю-
гом на глянцевом картоне. О ней 
я узнала в интернете и решила 
поробовать. Это такое удивитель-
ное занятие!  Оно вдохновляет, 
отвлекает и наполняет твою душу 
позитивом, к тому же всегда мож-
но поэкспериментировать,  – го-
ворит Гульнара. 

Восковые мелки Гульнара 
аккуратно наносит на горячий 
утюг, а затем с утюгом перено-
сит на картон. Воск в составе 
красок дает им преимущество 
– они не теряют свой цвет со 
временем. Получаются прекрас-
ные пейзажи,  шикарные узоры, 
абстрактные линии, портреты. 
Роскошный букет роз и лилий,  
изысканный лотос,  осенний пей-
заж, обворожительная стрекоза 
над озером,  старинные дворцы 
картины выполнены с большим 
вдохновением, каждый рисунок 
просто пленит и завораживает.

Работники музея,  отделения 
магистральной сети говорят, что 
у Гульнары Бейсеновны светлая 
душа и потрясающая харизма. 
Она может зажечь, повести за 
собой людей.  

– Красота спасет мир, – улыба-
ясь говорит моя героиня.  Сопри-
касаясь с прекрасным, погружась 
в мир цветовой гаммы хочется  
постоянно находить новое, – от-
мечает моя героиня.

Фото автора

 Начальник смены ЕДЦУ-АЦУП (единый диспет-
черский центр управления – автоматизированный 
центр управления перевозками) филиала АО «КТЖ 
– Грузовые перевозки» – «Акмолинское отделение 
ГП» Савет Ахметов – один из опытнейших работ-
ников центра управления и безусловный авторитет 
для коллег. На его рабочем столе, как на ладони, 
вся оперативная информация о движении поездов. 

Стать железнодорожником было написано у него 
на роду, ведь с самого раннего детства он видел, как 
на магистрали работают родители, как они ценят и 
любят свой труд. Отец был дежурным по станции, 
электромонтером, а мама – приемосдатчиком.

– Работать на железной дороге я начал в 15 лет пу-
тейцем и даже никогда не задумывался над выбором 
будущей профессии. Я всегда знал, что буду только 
железнодорожником, – рассказывает наш герой. 

Во время службы в армии Савет был на хорошем 
счету у командования, ему пророчили блестящее 
будущее в танковых войсках, но он уверенно от-
казался, потому что в душе – железнодорожник.

После армии без раздумий поступил учиться в 
Алматинский институт железнодорожного тран-
спорта, который окончил с отличием.

А потом вновь пришел работать на магистраль – 
маневровым диспетчером в Атбасар. 

Сегодня он остается верен профессии уже более 
30 лет. За эти годы был помощником составителя 
поездов, оператором сортировочной горки, инже-
нером станции, поездным диспетчером, старшим 
диспетчером по направлениям. 

– В моем ведении 15 внешних стыков с сопре-
дельными государствами и 37 внутренних. Работа 

сменная, но я настолько привык к такому графику, 
что по-другому уже не могу. У нас новое оборудова-
ние. Передо мной десятки мониторов и несколько 
телефонных линий. Два раза за смену я обзваниваю 
все узловые станции и делаю сверку по заплани-
рованному графику. Весь процесс фиксируется в 
специальных журналах. Большое чувство радости 
приносят те моменты, когда в журнале цифры по 
погрузке-выгрузке по факту выше технического 
плана, – рассказывает наш герой.

Различных ситуаций за эти годы случалось не-
мало. Главное, что при его смене поезда при лю-
бой погоде и любых ситуациях всегда движутся 
по графику.

– Для него нет большего счастья, чем когда все 
идет по плану и осуществляется погрузка в целом 
по компании, – рассказывает старший диспетчер по 
направлениям ЕДЦУ (Астана) АЦУП Шарип Пшем-
баев. – В коллективе пользуется огромным автори-
тетом и уважением. Он очень скромный человек. 
Часто к нему за советом обращаются молодые спе-
циалисты, и он никому не отказывает. Многие из 
его подопечных сейчас стали руководителями и бла-
годарят его за хорошую производственную школу. 

Говорить о себе Савет Ахметов не любит. Больше 
говорит о работе и коллективе.

– Я люблю свою работу, потому что здесь всегда 
живой процесс. Вот, видите, сколько телефонов, 
постоянно общаюсь с коллегами из  Казахстана 
и сопредельных стран – от Защиты до Каспия, от 
Сарыагаша до Петропавловска, – делится Савет 
Ахметов.

  Фото Александра ЖАБЧУКА

Железнодорожники Павлодар-
ского отделения дороги не только 
играючи справляются со своими 
прямыми обязанностями, но и ак-
тивно участвуют в общественной 
жизни предприятия. Например, 
помощник машиниста ТОО Ло-
комотив-2030 Ерейментауского 
депо Гарифолла Адилдабекулы 
– незаменимый участник во всех 
творческих конкурсах, проводи-
мых АО «НК «ҚТЖ». Каждый раз 
он с достоинством представляет 
свою стальную магистраль.

В далеком 1993 году Гарифолла 
ага из солнечной Монголии вернул-
ся на свою историческую родину 
– Казахстан. Трудовую деятель-

ность начал с разреза Восточный, 
в 2005 году вступил в ряды желез-
нодорожников, а именно в ПЧ-32. 
Здесь Гарифолла Адилдабекулы 
работал монтером пути. Сегодня 
он помощник машиниста в ТОО 
«Локомотив-2030». 

– У меня высшее образование, 
окончил Экибастузский инженер-
но-технический институт имени  
Сатпаева. С 2006 года трудился в 
ПЧ-32, потом в ПЧ-31, – рассказы-
вает он. – У нас можно сказать, се-
мейная династия – все мои братья, 
племянники работают на стальной 
магистрали. 

Наш герой не только профессио-
нал своего дела, но и творческая 

ПОВЕЛИТЕЛЬ ВАГОНОПОТОКОВ
Его рабочее место находится в 
самом сердце огромного живого 
механизма казахстанской желез-
нодорожной магистрали. Именно 
он первым собирает оперативную 
информацию о погрузке-выгрузке 
вагонов, наличии порожнего парка, 
передаче поездов по внутренним и 
внешним стыкам для руководства 
компании. Он неустанно следит за 
выполнением графика движения 
поездов и порядком направления 
вагонопотоков, за безопасностью 
движения поездов.

 

–
 У нас такая работа, что мы ее никак не мо-

жем делать спустя рукава. Если я ее неправильно 
выполню, следующей смене будет тяжело. Это 
колесо непрерывно крутится, не должно быть 
перебоев в движении, – уверенно говорит она. 

Отвечать не только за себя, но и за других – 
этому ее научили в большой многодетной семье, 
в которой она выросла. С трудом железнодорож-
ников была знакома с детства, правда, путь в эту 

профессию для нее был непростым.
– Мой дед Ахметкан во время войны работал 

дежурным по станции Семипалатинск, тетя  – би-
летным кассиром на станции Жана-Семей, потом 
у нас оборвалась железнодорожная династия, – 
вспоминает Альпия Кенескановна. –  После меня 
братишка поступил в железнодорожное училище 
в Семипалатинске, откуда мы родом. Я же, с от-
личием окончив среднюю школу и Семипала-
тинский технологический техникум, переехала 
в Усть-Каменогорск. Брат приехал со мной и 
сначала работал бригадиром пути, затем ушел в 

НЕ УМЕЕМ РАБОТАТЬ СПУСТЯ РУКАВА
Диспетчер пути Защитин-
ской дистанции пути Альпия 
Балтабекова, награжденная 
в этом году нагрудным зна-
ком «Кәсібі бойынша үздік»,  
пришла на железную до-
рогу уже в зрелые годы. С 
самого начала она заре-
комендовала себя как хо-
роший работник, получала 
благодарственные письма 
и почетные грамоты. 

силовые структуры. 
Альпия Балтабекова была технологом на мясо-

комбинате, птицефабрике. В послеперестроеч-
ные годы, когда с работой стало туго, братишка 
посоветовал пойти на железную дорогу. 1 августа 
1995 года она устроилась дежурным по переезду, 
потом на Защитинской дистанции пути работала 
техником четвертого околотка, попробовала себя в 
должности инженера-эколога и метролога, с 2011 
года работает в должности диспетчера пути. В 2016 
году окончила Казахскую академию путей сообще-
ния по специальности «путь и путевое хозяйство».

– Про нас говорят, что мы ночные заместители 
директора, – рассказывает она о своей работе. – 
Мы отвечаем за все: выход техники, бригады. Если 
где-то обнаружена неисправность на пути, то нам 
звонят. Собираем людей, оперативно отправляем 
их на работы, следим, чтобы вовремя технологиче-
ское окно открылось, выдаем предупреждения. У 
нас много и других задач. Работа наша напряжен-
ная, очень много информации, ее нужно скрупу-
лезно записывать, ничего нельзя забыть. 

Альпия Балтабекова вместе с мужем Кабдол-
лой воспитала троих детей – сыновей Серика и 
Азамата, дочь Айнур, дали им всем образование. 
У них уже восемь внуков. 

В следующем году будет 25 лет, как Альпия Ке-
нескановна работает на железной дороге. Она 
говорит, что все диспетчеры пути поддерживают 
друг друга, иначе никак нельзя: эта профессия – 
не из легких. 

Фото автора

 «Я НАРИСУЮ МИР ТАКИМ, 
КАКИМ ЛЮБЛЮ…»
Гульнара Шормакова – директор Централь-
ного музея железнодорожного транспорта 
РК – относится к тому типу специалистов, 
которым пытливый ум не дает покоя. Она 
постоянно в творческом поиске. 

РАБОТА И ТВОРЧЕСТВО

Как это возможно, спросите? Умный, 
умеет быстро принимать решения, 
которые потом оказываются самыми 
верными, жесткий, но справедливый 
руководитель. Наверное, поэтому и кол-
лектив ВП-1 стал под его руководством 
самой настоящей боевой командой.

Коренной уралец, Алексей Василь-
евич родился в 1956 году, окончил 
железнодорожную среднюю школу 
№532, затем  Уральский строительный 
техникум, год отработал в УМС «Сель-
строй» слесарем, затем год – в ШЧ-32 
монтером местной сети.

1 января 1977 года устраивается на 
работу в восстановительный поезд №1 
станции Уральск слесарем. В 1983 году 
он с отличием окончил Волгоградский 
индустриальный техникум по специ-
альности «техник-механик» и был 
назначен заместителем начальника 
ВП-1, а с 1984-го и по сей день являет-
ся бессменным руководителем этого 
подразделения. 

Вот так и получилось, что за свою 
почти полувековую трудовую биогра-
фию 42 года Алексей Бурмистров отдал 
железной дороге, работая на восстано-
вительном поезде.

Он искренне гордится своим коллек-

тивом (27 человек личного состава), ко-
торый с честью продолжает традиции 
своих предшественников. Восстанови-
тельный поезд на станции Уральск был 
создан в 1936 году, а во время Великой 
Отечественной войны выезжал на вос-
становление путей и мостов, разрушен-
ных вражеской бомбардировкой, на 
станциях Сталинград, Саратов, Петров-
Вал, Камышин, на ликвидацию сходов. 

– В те годы на усиление восстано-
вительного поезда за неимением дру-
гой техники поступили танки, один из 
них в роли тягача используется до сих 
пор, – рассказывает начальник ВП-1. – 
Сегодня на нашем «вооружении» два 
крана, два бульдозера Т-330 и другое 
подручное оборудование. Но главная 
ценность – мои ребята, каждый из них 
– крутой специалист, такие всегда и 
везде на вес золота.

За 35 лет взысканий ни он, ни его 
команда не получали. За безупречный 
труд он неоднократно поощрялся бла-
годарственными письмами, почетны-
ми грамотами руководства компании, 
в 2006 году – знаком «Үздік маман». Он 
внес более 40 рацпредложений. 

Если же говорить о ликвидациях схо-
дов и аварий подвижного состава, в 
которых он принимал участие, то здесь 
смело можно писать книгу. Каждый 
случай преподносил сюрпризы, тре-

бующие нетривиального решения. 
Самый первый в его практике, когда 
он только пришел работать в ВП-1, 
произошел в 1978 году. 

– Тогда на бок легли 10 вагонов пас-
сажирского поезда №7 Алма-Ата – Мо-
сква. К счастью, из пассажиров никто 
не пострадал, – вспоминает Алексей 
Васильевич. – Навсегда запомнилось 
крушение поезда в 1990-м у разъезда 
Успешный, как рухнул мост, который 
держался за счет сцепки вагонов, со-
шедших «елочкой» и разодравших 
пролетные строения. Для скорейшего 
восстановления движения мы возве-
ли со дна реки срединную опору для 
моста, на которую из специальных 
приспособлений сложили мост.  

Работает команда ВП-1 слаженно, 
дисциплина, как и терминология, 
военная. Потому что действовать в 
аварийных ситуациях нужно быстро, 
четко и продуктивно. Когда требуется 
не только отличное знание инструкций 
и технологии, но и умение принимать 
единственно верное и максимально 
эффективное решение для скорейшего 
восстановления движения при усло-
вии обеспечения его безопасности. У 
Алексея Бурмистрова это получается 
на 100%. В этом году он получил заслу-
женную награду – знак «Үздік басшы».

Фото автора

«НЕЗАМЕНИМЫЕ» БЫВАЮТ!

На заслуженный 
отдых вышел на-
чальник восста-
новительного по-
езда №1 станции 
Уральск Алексей 
Бурмистров. 
Более 40 лет он 
отдал служению 
железной дороге 
и 35 из них руко-
водил немалень-
ким коллективом 
восстановитель-
ного поезда.

певцом, писателем или акыном?                                                                
В 90-е, когда страна только встава-
ла на ноги, было не до творчества. 
Мой сын Габдурахман возможно 
пойдет по стопам родных, он сейчас 
студент третьего курса музыкаль-
ного колледжа, играет на домбре, 
словом, кюйши. 

Ко Дню железнодорожника и в 
честь установки памятника паро-
воза на привокзальной площади 
Гарифолла Адилдабекулы сочинил 
стих на казахском языке. 

– Каждый день по дороге на рабо-
ту прохожу мимо паровоза, видимо 
вдохновился. Все-таки это большая 
история! Он олицетворяет собой 
старца, который сейчас находится 
на заслуженном отдыхе. Вот и я ре-
шил увековечить его в своих стихах, 
– резюмирует железнодорожник.

Айдана ЕРТАЙ

личность. В свободное время он 
пишет стихи и песни на казахском 
языке. Литературу любит с детства, 
поэтому еще со школьной скамьи 
начал писать собственные произ-
ведения. Коллеги говорят, что Га-
рифолла ага всегда с честью пред-
ставляет Павлодарское отделение 
дороги и депо в столице. Так, в 2006 
году выиграл гран-при конкурса АО 
«НК «ҚТЖ». Через три года стал 
капитаном команды сборной КВН 
Павлодарского отделения дороги и 
с его помощью ребята заняли тре-
тье место. 

– Я не знаю, откуда во мне твор-
ческие способности. Правда, со сто-
роны отца были родственники акы-
ны. От них, наверное, передалось. 
Сочинений много, впору выпускать 
сборник, – с улыбкой говорит наш 
собеседник. – Почему не стал 

Ануар БАЙЖАНОВ, 
Уральск
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БАЛМҰХАНОВ ЕРЛАН СЕРІКҰЛЫ – «ҚТЖ» ҰК» АҚ филиа-
лы – «Ақмола магистральдық желі бөлімшесі» Атбасар жол 
дистанциясының бастығы (20 қыркүйек)

НАЗЫРОВ САПАРБЕК ЕСІМҰЛЫ – «ҚТЖ» ҰК» АҚ филиа-
лы – «Қырқыншы машиналандырылған жол дистанциясы» 
директоры (20 қыркүйек)

ЖҰЛДЫЗБАЕВ АЙДОС ҒАДІЛҚАЙЫРҰЛЫ – «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
филиалы – «Семей магистральдық желі бөлімшесі» Аягөз белгі 
беру және байланыс дистанциясының бастығы (22 қыркүйек) 

ГАСУМОВ БАХТИЯР ТАПДЫГОГЛЫ – «ҚТЖ» ҰК» АҚ фили-
алы – «Илецк теміржол телімі» бас инженері (23 қыркүйек)

АБДРАХМАНОВ ҚАНАТ ТІЛЕУЖАНҰЛЫ – «ҚТЖ-Жүк 
тасымалы» АҚ филиалы – «Қарағанды ЖТ бөлімшесі» 
директорының (АСУ жөніндегі) орынбасары (23 қыркүйек)
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АКЦИЯ

СПОРТ

МҰРАҒАТ

МЕДПОЕЗД

За время работы в регионе со-
став сделал 15 остановок в отдален-
ных населенных пунктах региона, 
во время которых бригада врачей 
приняла 2111 пациентов, в том чи-
сле 408 детей.

– За время работы в данном ре-
гионе проведено 347 малых хирур-
гических операций, 51 процедура 
ФГДС, 706 УЗИ и 234 флюорогра-
фии. Наиболее посещаемыми спе-
циалистами были терапевт (к нему 
обратились 711 человек) и стома-
толог, который успел принять и ос-
мотреть 516 человек, – поделился 
статистикой главный врач Досму-
хан Каралиев.

Поезд оказывает медицинскую 
помощь жителям отдаленных по-

селков, где нет поликлиник с уз-
кими специалистами. По словам 
сельчан, для того чтобы сделать 
обычную флюорографию или сдать 
анализы в районной больнице, им 
приходится проехать не один де-
сяток километров. А иногда из-за 
отсутствия личного автотранспор-
та откладывают лечение на долгие 
годы, тем самым запускают болез-
ни. Поэтому многие пациенты от-
мечают, что с нетерпением ждут 
поезда для получения бесплатной 
и качественной медицинской по-
мощи.

– Мы живем в этом регионе уже 
более 20 лет, и последние несколь-
ко лет обращаемся за помощью к 
специалистам медпоезда. Очень 
радует, что помощь бесплатная. 
Врачи внимательно обследуют 

На станции Жезказган состоялся межцеховой турнир по мини-
футболу, посвященный  Году молодежи.

В мероприятии приняли участие работники железной дороги пункта 
технического осмотра (ПТО) и контрольных постов (КП) узлов  Косколь, 
Байконур, Коктал, Майбулак, Терисаккан, Шубарколь и команды с ПТО 
станций Жезказган, Кызылжар.

По словам начальника  Карагандинского эксплуатационного вагон-
ного депо  Серика Бектурова, спорт объединяет коллективы цехов, а 
ежегодное проведение турнира заставляет ребят подтягиваться в тех 
или иных видах спорта, равняться на лучших. Это нормальная конку-
ренция, главный результат которой – здоровье сотрудников.

В свою очередь заместитель начальника по Жезказганскому  региону 
Еркебулан Назирбеков подчеркнул, что на станции Жезказган впервые 
проводится такое значимое  мероприятие. 

– У ребят есть возможность узнать друг друга поближе. По традиции 
лучшие команды будут отмечены грамотами и ценными призами, – 
обратился  он к присутствующим и  выразил благодарность председате-
лю цехового профсоюзного комитета Сымбат Медеуовой, инструктору 
Сексену Кадирсизову, начальнику производственного сектора Рустему  
Укбасову за инициативу в организации и проведении турнира. 

Заявку на участие подали 6 команд, которые упорно боролись за 
призовые места. 

По итогам соревнований 1-е место заняла команда ПТО станции 
Косколь, 2-е –  ПТО станции Шубарколь, 3-е место у команды  ПТО 
станции Жезказган.

«Кубок директора» вручен команде ПТО Кызылжар. Лучшим напа-
дающим назван Рамазан Зылгарин (ПТО Шубарколь), лучшим врата-
рем – Еркебулан Танабаев (ПТО Шубарколь) и лучшим защитником 
– Нуржан   Омарбек (КП Майбулак)

Игроки подарили болельщикам много позитивных эмоций. Спор-
тивный праздник удался.

                                                        Светлана МОГАЙ, Караганда
Фото автора

1901 жылы 26 сәуірде Ресей патша үкіметінің 
Мемлекеттік Думасында алдын ала бекітілген екі 
бағыт бойынша, яғни шығыста Орск-Торғай және 
батыста Илецк-Ақтөбе-Шалқар-Қазалы арқылы 
шойын жолдар із сала бастады. Құрылысты 
жүргізу барысында Шығыс бағыты тиімдірек 
болды, мұнда су мәселесі оңайырақ, әрі теміржол 
Орал зауыттарына жақын болды. Ал өңдеу жағына 
келгенде Батыс жақ бағыты қолайлы болды. 
Сондықтан Илецк, Ақтөбе, Шалқар қалаларынан 
өтетін болғандықтан және жер жұмыстарының 
да аздау болғандығынан барлық жұмысты осы 
бағытта жүргізуге ұйғарым жасалды.

Бұл өңірде әлі жұмысшы табаны буыны бекіп, 
теміржолшы мамандығын игеру қалыптаса 
қоймаған кездің өзінде 50 мыңға жуық жергілікті 
халық құрылысқа тартылып, 1785 км созылған 
ауқымды теміржол құрылысын салуға белсене 
қатысты. 1904 жылы 1 қаңтар күні Орынбор-
Қазалы телімі пайдалануға берілсе, 1905 жылы 
5 қаңтар күні солтүстік және оңтүстік бөліктерін 
қосу құрылысы Ташкент – Қазалы телімі бойын-
ша түгел бітті. Осы Орынбор-Ташкент темір 

жол магистралі арқылы жолаушылар мен жүк 
пойыздарының қозғалысы басталған күні, 
Түркістан станциясына Е 551 сериялы парово-
зымен бірінші поезд келді... 

Міне, бүгінде Түркістан локомотив пайдалану 
депосының мұражайында осы тарихи оқиғаны 
бейнелеген суреттер көздің қарашығындай 
сақтаулы тұр.

Шындығында,  магистраль құрылысы қандай 
қиындықтармен салынғанын тарихшылар аз 
жазбайды. Халық аз қоныстанған жерлермен 
өтіп, құрылыс материалдары, жұмысшы ма-
мандар сырттан әкелінді, жабдықтау мәселесі 
де қиын болғаны айтылады. Соған қарамастан 
магистраль құрылысшылары күні бүгінге дейін 
халыққа қызмет етіп келе жатқан магистраль 
құрылысын өз мерзімінде бітіріп, пайдалануға 
берген. Түркістан темір жол торабы да осы ұлы 
құрылыстың бір жобасы. Станцияда негізгі ны-
сандарымен қатар паровоз депосының да іргета-
сы сол кезде қаланғаны белгілі. Бүгінгі Түркістан 
локомотив депосы өз бастауын сол паровоз де-
посынан алады.   

Австриялықтардың жобасы бойынша веерлік 
типпен 1903 жылы негізі қаланып, жалпы көлемі 
2223 шаршы метр, 4 бөлімнен 16 қарау жырасы 

Экологиялық акция аясында семейлік теміржолшылар 
талай игілікті іс тындырды. Өткен апта соңында Семей ЖТ 
бөлімшесіне қарасты Шар станциясында «теміржолшылар 
саябағы» салтанатты түрде ашылды. 

Шар – ежелден теміржолшылар қоныстанған ірі тораптық стан-
ция. Сондықтан сала кәсіпорындары  мол шоғырланған станцияның 
өзіне тән тағлымды тарихы да бар. Өткен демалыс вокзал алдындағы 
бұрынғы теміржол алаңында жасыл экономикаға негізделген 
«Қамқор green» жобасы аясында «Kamkor Park» акциясы кең 
ауқымда аталып өтілді. Аталмыш іс-шараға «Қамқор менеджмент» 
ЖШС бас директорының орынбасары Әлібек Құлыбаев, «Теміржол 
жөндеу» ЖШС бас директоры Ескендір Қарсыбеков қатысып, шағын 
қаланың шырайын арттырып, жасыл желектермен көріктендіру 
және экологиялық жағдайын жақсартуға негізделген бастамаға 
сәттілік тіледі. Сондай-ақ, өздері де атсалысып, қылқан жапырақты 
жасыл өскіндер отырғызуда білек сыбана кірісті. 

Акция барысында белсенділік танытқан жергілікті теміржол-
шылар жаңадан ашылған екі бірдей шағын саябаққа 250 түптен 
шырша көшеттерін отырғызды. Ендігі аралықта теміржолшылар 
қаласының ең көрікті орны саналатын осынау саябақты олар өздері 
күтіп-баптамақ. Аумағы ат шаптырым болатын саябаққа тұрғындар 
үшін арнайы түрлі-түсті реңдегі сәкілер, көрнекі мүсіндер қойылған. 
Сондай-ақ, әсем гүлзарлармен көмкерілген. Бұл жұмыстарды 
атқаруға жергілікті билік өкілдерімен бірге Шар теміржолшылары 
да жаз бойы белсенді түрде атсалысыпты. 

Қуан ЕРТІС, Семей
Суретті түсірген автор

Форумның алғашқы күні түбектің 
түкпір-түкпіріндегі теміржол меке-
мелерінен келген жастар семинар-
тренингте тәжірибелі тренерлерден 
дәріс алды. Жоба дайындау және 
жүзеге асырудың қыр-сырларын 
үйренді. Екінші күні өздерімен 
әкелген тың бастамаларын жүйеге 
келтіріп, көпшілік назарына ұсынды. 

Семинарда барлығы 13 жоба 
қорғалды. Соның үшеуі респуб-
ликаға жолдама алды. Респуб-
ликалық комиссияға көрсетуге мүм-
кіндік алған жобалар: «Локомотив 
қауіпсіздік құрылғысы», «Қауіпсіз 
киім үлгісі», «Жөндеу базасы». 

  −  Жыл сайын болатын бұл шара 
биыл да өз деңгейінде өтті. Желі 
бойындағы жастарымыз жақсы 
дайындықпен келіпті. Әр коман-
дада бес адамнан қатысты. Біраз 
жақсы тақырыптарды көтерді. Мы-
салы, финалға шыққан жобаның 
бірі - Бейнеудің машинист инструк-
торы Рамиль Құттымұратовтың 

ЖАСТАР ЖОБАСЫ ЖҮЛДЕГЕ ЛАЙЫҚ
Теміржол жастарының жаңашылдыққа жаны құмар, ізденімпаз екенін 
өңірде екі күн бойына жалғасқан аймақтық форум тағы бір дәлелдеді. 
Жастар форумы «Жоба менеджмент» тақырыбымен Маңғыстау стан-
циясына жақын маңдағы Қызылтөбе лицейінде өтті. Онда жас темір-
жолшылар түрлі жаңа идеяларын ортаға салып, сәтті қорғауға тырысты.   

командасы ұсынған  «Жөндеу 
базасының» артықшылығы уақыт 
пен шығыннан ұтымды. Олар  
Маңғыстау бойынша  тепло-
воз істен шықса, оны алыстағы 
басқа станцияларға жібергеннен, 
өздерінде, Бейнеу станциясында 
жөндеу тиімдірек екенін дәлелдеуге 
тырысты. Сондай-ақ, «Қауіпсіз киім 
үлгісінде» пойыз құрастырушы 

мен вагон қараушыға ыңғайлы әрі 
қауіпсіз киім жайы қамтылды. Оның 
ерекшелігі, рациялар мен флажок-
тарды қолға ұстап жүрмей, жанына 
қыстырып қоятын резинасы бар, 
жұмысшыға қолайлылығында екені 
паш етілді. Жалпы, жастардың қай 
жобасы да жүлдеге лайық  дер едім,  
– дейді форумды ұйымдастырушы 
жастардың бірі Қуатбек Көпбаев. 

Былтырдан бері басында 
«қайнатып» жүрген ойдың «пі-
сер» күнін асыға күтіп келген 
жастардың бірі Еламан Мамитов 
екен, ол енді өз жобасын ком-
пания басшылығы да қолдап, 
жүзеге асыруға мүмкіндік аларына 
сенімді. Өзіне сенімді жас маман өз 
бастамасының пойыздардың адам 
не мал басуының алдын алып, ком-
пания бюджетіне де пайда келерін 
алға тартады. Ол ұсынған «Локомо-
тив қауіпсіздік құрылғысы» неме-
се «Тепловизор» жаңадан шығып 
жатқан Еvolition немесе  басқа 
да тепловоз не электровоздарда 
қолдану арқылы  көп тиімділік бе-
реді  екен. Жобаның құны 2 млн 
теңгеге жуықтайды

   −  Құрылғыны орналастыруға 
1млн 800 мың теңге қаражат ке-
теді. Қазір Маңғыстауда тепловоз-
бен мал-жан қаққан немесе бір 
жазатайым жағдайлар болғанда 
орта есеппен шығыны 900 мың 
теңге болады екен. Ал қауіпсіздікті 
қамтамасыз ететін біздің бұл 
құрылғымызды орнату арқылы 
қаншама үнем жасар едік, – дейді 
жоба авторы, Маңғыстау локомо-
тив пайдалану депосының слесары 
Еламан Мамитов. 

Екі күндік шара аймақ жастарын 
бұрынғыдан да жақындастырып, 
бірлесе жұмыс жасауға ынталан-
дыра түскені анық.

Суретті түсірген автор

Шахида ЖҰМАН, 
Маңғыстау

НА СТРАЖЕ ЗДОРОВЬЯ
Медицинский поезд «Денсаулық» завершил 
свою работу в Актюбинской области и на-
правился, согласно маршруту, в соседнюю 
Атыраускую область.

каждого пациента и дают консуль-
тации, – отметил житель станции 
Шубаркудык Виктор Горбушин.

Всего врачами медицинского по-
езда на данный момент осмотрено 
уже более 21000 жителей, из них 
более 4000 детей. 

К слову, он уже побывал на от-
даленных станциях Алматинской, 
Восточно-Казахстанской, Павло-
дарской, Северо-Казахстанской, 

Костанайской, Карагандинской, 
Акмолинской, Западно-Казахстан-
ской областей.

Кроме того, с 20 августа этого 
года дополнительно запущен специ-
ализированный медицинский поезд 
«Жәрдем», который на сегодняш-
ний день оказывает медицинскую 
помощь жителям Туркестанской 
области.

Фото автора

Руслан  РАХМЕТОВ

ШАРДА САЯБАҚ АШЫЛДЫ

ПОБЕДИЛА ДРУЖБА 

ТАРИХ ТІЛ ҚАТҚАНДА...
Жиырмасыншы ғасырдың басында қазақ сахарасын кесіп 
өткен Орынбор-Ташкент теміржолының құрылысы басталды. 
Тарихи деректерге сүйенсек, Ресей патшалығы үшін Орта 
Азияға баратын теміржол салу аса маңызды болған.  Екі-үш 
онжылдықта қайта-қайта қаралып, бірнеше жобасы сызылып, 
ақыры 1900 жылы құрылысты бастау қолға алынады.  

(канава), айналма шеңберлі етіп салынған 
депоны 1904 жылы толық пайдалануға 
берілген паровоз депоны іске қосу барысында 
механикалық, темір соғу, ағаш шеберханасы, 
тежегішті жөндеу, мыс құю, т.б. да қосалқы 
цехтар салынып, паровоздарды жуып, тазар-
ту, жөндеу жұмыстары алғашқы күндерден-ақ 
жүргізіле бастаған. Депо тарихының ғасырлық  
күнделігінің алғашқы парақтары осылай жа-
зыла бастапты.  

 Бір ғасырда талай тар жол, тайғақ кешу-
ді бас-тан кешкен депо тарихы мұражайда 
қаттаулы тұр. Кешегі Ұлы Отан соғысы 
жылдарына арналған бұрыш ғажайып ер-
лік оқиғаларына толы. Жүздеген білікті 
машинистер мен олардың көмекшілері, 
кочегар мен жөндеушілер қан майданға 
аттанды. Олардың қатарында ерліктің хас 
үлгісін көрсеткен  М.Атабаев, Ә.Үсенов, 
Р.Мырзакаримов, К.Алтыбаев, П.Веклич, 
Р.Вахапов, Ж.Ибрагимов, Д.Саңғылбаев, 
Б.Савельев, Н.Шибаев, А.Абдрахманов, т.б. 
жайлы деректер музейде қаттаулы тұр. Темір-
жол училищесі оқушылары, жасөспірімдер 
мен әйелдер, машинист, көмекші, кочегар, 
жөндеуші мамандығын меңгеріп, майданға 
кеткен ер адамдарды алмастырды. Олар адам 
төзгісіз ауырлыққа, аштыққа қарамастан ерен 
еңбегіменен күні-түні майданға жіберілетін 
азық-түлік, оқ-дәрі, т.б. керек-жарақ жүктерді 
уақытылы жөнелтумен қатар цехта түрлі кали-
брлі оқтар құйды. 1942 жылы күзде майданға 
аттанып, атқыштар дивизиясының құрамында 
алғы шепте болған шайқастардың бірінде жау 
танкісінің астына кіріп, оны өртеп жіберген 
түркістандық машинист Әбділдә Үсеновке 
Кеңес Одағының Батыры атағы берілді.

Ұлы Отан соғысы басталысымен-ақ елдің 
теміржол тораптарында тек майдан эшелон-
дарын жүргізу үшін майдан паровоз колон-
налары құрыла бастағаны аян.  Соғыс жыл-
дарында бұл колоннаның паровоздары тек 
майдан пойыздарын жүргізген машинистер 
қатарында түркістандық Қ.Алдабергенов, 
Қ.Абдрахманов, И.Афанасьев, А.Балтабаев, 
Қ.Мамбетов, А.Маметов, Н.Ростов, Т.Тайтанов, 
Ш.Тұрсынбаев, М.Шаметов, А.Диметов, 
С.Пошанов, А.Сагдуллаев, т.б. болды. Ерен 
еңбектерімен Ұлы Жеңіс күнін жақындатқан 
бұл ерлер есімі депо тарихында мәңгі алтын 
әріптермен жазылып қалған.    

Суретті түсірген автор 

Жансая СЫДЫҚБАЙ, 
Түркістан
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